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K O N K U R S 
NA WZORCOWĄ POSESJĘ 
Wzorem roku ubieglego Urząd Miasta oglosil konkurs na wzorową wieś, posesję i naj

ladniejszy balkon lub loggię . Jak zauważylam jest to dodatkowa inspiracja dla naszych 
mieszkańców, bowiem widać coraz więcej pięknych balkonów i ogródków przydomowych. 
Dla przykladu mogę dodać, że w niedzielę rano przejeżdżalam przez Myślibór~. Na po
czątku miasta znajdują się tam dwa .~rówkowce " . Rażący _widok roz~ie~zonej bielizny 
po sobotnim praniu, prawtena wszystkich balkon~ch , od glowneJ drogi WJaz~oweJ spr_a~ 
wia bardzo brzydkie wrazente. Ntestety 1 u nas me Jest to rzadki obrazek, choctaz częscteJ 
spotyka się zmianę obyczajów i zamiast rozwieszonych majtek pojawiają się piękne gir
landy kwiatów. l o to wlaśnie chodzi. Marzy mi się aby na następne lata rada Miejska 
przeznaczyla odpowiednią kwotę pieniędzy dla tych , którzy zechcą upiększyć swoje oto
czenie i przystąpią do konkursu, a następnie komisja konkursowa rozliczy co i za ile zestal 
wykonane. To się sprawdzilo np. w Bydgoszczy. 

Tymczasem ocena konkursu bieżącego roku po l letnim przeglądzie ( następny prze
gląd na przelamie września i października) wygląda następująco: 

1. W kategorii posesji na 32 zgloszenia: 
- Stanislawa Samagalska - Kalawa 43 
- Maria Szymańska - Bukowiec 53 
- Beata Mizera - Kalawa 69 
- Zofia Kasowska-Stafiniak - Kursko 20 
- Krystyna Adamcewicz - Bukowiec 55 
- Jan Rosa · Bukowiec 52 
- Augustyn Bielecki - Międzyrzecz 

Pozostali w punktacji od 22,00- 7,00 
2. W kategorii wzorcowa wieś - zgloszono 2: 

- Gorzyca - 61.00 pkt. 
- Wyszanowo - 33,50 pkt. 

3. W kategorii balkonu lub loggii - 6 zgloszonych : 

-23,25 pkt. 
-23,25 pkt. 
- 23,00 pkt. 
- 23,00 pkt. 
- 23,00 pkt. 
. 22.75 pkt. 
-22,50 pkt. 

- Krystyna Gradowska - M-cz, ul. Lipowa 6AJ2 ~ 15,0 pkt. 
- Anna Lizen - Obrzyce 102/5 - 14,5 pkt. 
- Eugeniusz Kędzierski - M-cz, Os. Kasztelańskie 12B/4- 14,5 pkt. 
- Anna Merdas - Jagielnik 25/13 - 14,0 pkt. 
- Wieslawa Wypych - M-cz, ul. KOpernika 19AJ4- 13,5 pkt. 
- Elżbieta Środa - Obrzyce 102/4 - 13,0 pkt. 

Wiemy, że nie wszyscy zglosili się do konkursu , gdyż widzieliśmy wiele pięknych pose
sji i balkonów lecz nie chcieli poddać się ocenie. 

Brawo dla odważnych l 

H. Rusiecka 

Szanowni Państwo 
Jakijest stan finansowy i sprzętowy naszej służby zdrowia, wiedzą 

ci wszyscy, którzy choć raz musieli korzystać z j ej usług. Brakuje jej 
często podstawowego sprzętu służącego ratowaniu ludzkiego życia. 
Tę sytuację sami możemy · choć częściowo - zmienić na lepsze. Wła

śnie w ubiegłym 1995 roku rozpoczęliśmy w Międzyrzeczu akcję dopo
sażenia służby zdrowia. 

Czy się powiodła ? Tak f 
Za zebrane fundusze kupiliśmy karetkę pogotowia, którą uroczy

ście w dniu 27 maja br. przekazaliśmy Kolumnie Transportu Sani
tarnego w Międzyrzeczu . 

Chcielibyśmy tę piękną, bo służącą nam wszystkim akcję kontynuo
wać i w bieżącym roku zafundować sobie samym, Międzyrzeczanom, 
drugą karetkę pogotowia. 

Sądzimy, że wśród. ofiarodawców nie zabraknie i Pani, Pana. 
Środki na ten cel gromadzimy w PBK o/Międzyrzecz konto nr 

362036-592-225 hasło: karetka pogotowia. 
Za hojność i życzliwość serdecznie dziękuję wszystkim ludziom do

brej woli. 
Z poważaniem 

Burmistrz Miasta i Gminy 
mgr Władysław Kubiak 

18 LAT U~PŃCZYLI 
l. Muler~wi~z Anna .~ -~{~~~g: Ba~an Radosław 
2. PaszkieWicz Anna · *.J . Jf• w-~~, :1<l!llk Łukasz 
3. Urbanek Izabela . "~ ',.!. r!,;. ·· .> Wandowsk~ Piotr 
4 . Wołczecka AgnięS'~k<:i~f .•J,'\."' 2 .• W'andowskl Paweł 
5. Urbanek Mariusz. ~ a~· "':" :' ·· t~ B~aszak Marcin 
6 . RossaMarek • "' • ~ , "~4:lueł~ik Liiianna 
7 . Gomuła Małgorzata· • a 25~Antkowiak Tomasz 
8. Fąka Marcin 26. Grzechowiak Małgorzata 
9 . Muchajer Łukasz 27. Barwiński Wojciech 

10. Dąbrowska Jolanta 28. Półtorak Maciej 
l l. Kubicka Anna . 29. Rojek Ewelina 
12. Bernacik Kamila 30. Kobyłnik Marcin 
13. Koszela Agnieszka 31. Płotczyk Tomasz 
14. Kwaśniewski Marcin 32. Krupnicki Marcin 
15. Kamińska Agnieszka 33. Kąkolewski Adam DZIECI 

l . Szewczyk Patrycja Anna c. Piotra i Izy ~~Jff=!f"' ' ' •. 16. Janiszewski Mariusz 34. Jańczak Katarzyna 

2. Korn Mateusz s. Rafała i Aliny (~_) 
~~ 17. Sawiński Dariusz 35. Szczepaniak Kinga 

3. Stępień Ilona Anna c. Romana i Marleny 
· 18. Kujath Łukasz 36. Jedynak Krzysztof 

4. Marciniak Adrian s. Ryszarda i Izabeli 
5. Piątyszek Daria Teresa c. Mariusza i Beaty 
6 . Łodej Kamila Ewa c. Andrzeja i Ewy 
7 . Walczak Jakub Stanisław s. Bogdana i Ewy 
8 . Duda Michał Mikołaj s. Marka i Magdaleny 
9 . Bandura Patryk Jan s. Jana i Honoraty 

10. Wierzchowski Damian Wacław s. Jarosława i Anny 
11. Ochla Michał Edward s. Piotra i Anny 
12. Leśkiewicz Adrianna c. Krzysztofa i Beaty 
13 . Lachman Agata Michalina c. Bernarda i Haliny 
14. Czop Anna Katarzyna c. Pawła i Moniki 
15. Kiepiela Oliwia Martyna c. Arkadiusza i Julity 
16. Wierzbicki Łukasz s. Grzegorza i Wioletty 
17. Baranowski Adrian Eryk s. Marcina i Anety 

STOPKA REDAKCYJNA: GAZETA PRYWATNA 
RED. NACZ.: Anna Kuźmińska-Świder, SEKR. RED.: Joanna Szczotko, 
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siecka, B. Rusiecki , M. Sawczyn, D. Sokołowska , J. Stopyra, A. Świder, J. Wiśniewski , E. Ziarn· 
kowski , A. Zientecka. 
ADRES REDAKCJI l BIURA OGŁOSZEŃ: ul. Konstytucji 3 Maja 30, teł. 18-02. 
Nr konta: BS Międzyrzecz 921246-72586·136·61. 
Pog lądy wyrażane na lamach "Kuriera Międzyrzeckiego" są poglądami autorów. 
Ogłoszenia : 0,5 zł cm', 0,5 zł słowo , w kolorze 1 zł cm' . 
Redakcja zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów bez wiedzy autora. 
Skład tekstu : Studio Komputerowe "SCAN", Międzyrzecz, ul. 30 Stycznia 47; od 800-1 600. 

Wykonanie: StudioCD, Gorzów Wlkp., ul. Nadbrzeżna 17 p.74, teł. {0-95) 204-266 w.39, 
{0-90) 646-385, (DTP - Ireneusz Faliński ) 

Druk: MaxPrint, Gorzów Wlkp., ul. Kostrzyńska 1, teł. (0-95) 224-216 

ŚLUBY 
l . Konieczny Mariusz i Beata Bartczak 
2 . Piskorski Grzegorz i Ewa Tomaszewska 
3 . Taramasz Mieczysław i Joanna Kołaczek 
4. Szeląg Rafał i Joanna Matczak 
5. Łukiewski Jerzy i Beata Wisiecka 
6. Kulesza Krzysztof i Karolina Mackiewicz 
7. Jeleński Stanisław i Małgorzata Więch 
8. Bączkowski Paweł i Monika Stańczuk 
9. Kozłowski Krzysztof i Agnieszka Fechner 

10. Woźna Magdalena i Artur Duda 
l l. Bancewicz Andrzej i Dorota Burzyńska 
12. Warzecha Daniel i Edyta Pasche 
13. Szewczyczak Sławomir i Beata Graca 

ZGONY 
l. Rutkawska Marianna (ur. 1909) zm. Kursko 
2 . Starosta Aniela (ur. 1912) zam. M-cz 
3. Jakubowski Henryk (ur. 1946) zam. M-cz 
4. Korzeniewskijan (ur. 1923) zam. M-cz 
5. Kipigroch Andrzej (ur. 1949) zam. M-cz 
6. JarmużekAnna (ur. 1907) zam . M-cz 
7. Bernaś Stanisław (ur. 1928) zam. Żółwin 
8. Helwig Jan (ur. 1920) zam. M-cz 
9 . Kaczaławska Bogusława (ur. 1958) zam. Wysoka 

10. Brzostowska Walentyna (ur. 1921) zam . M-cz 
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ZDZ 
Oirodek Kształcenia 

Zawodowego 
Międzyrzecz 

ul. Staszica 20 
teł. 20-35 

KURSY: 
Agroturystyka 
Asertywność (treningi) 
BHP i ppoż. 
Brukarze 
Elektrycy 
Kierowca ABT 
Kierowca wózk. spal. i el. 
Kosmetyczny 
Kroju i szycia 
Minimum sanitarne 
Napełnianie butli gaz. 
Palacz c.o. 
Pedagogiczne dla instr. 
prakt. nauki zawodu. 
Pierwsza pomoc 
Podatki 
Przewóz ładunków niebezp. 

SZKO&.Y: 
ZSZ (fryzjer, krawiec) 
Technikum Odzieżowe 
LO (na podbudowie 
szkoły zawodowej) 

Zapraszamy ! 

Jtel. 20-:ssJ 

Pani 
LiliiJakubowskiej 

wyrazy 
głębokiego współczucia 

z powodu 

śmierci Męża 

składają 

dyrektor, nauczyciele i prarownicy 
PSM I stopnia w Międzyrzeczu. 

KURIER MIĘDZYRZECKI Nr 1 0(68) 

WYWIAD MIESIĄCA 
Rozmowę z dyrektorem Muzeum w Międzyrzeczu - mgr Joanną Patorską 

przeprowadził członek Redakcji - Eugeniusz Ziarkowski 

E.Z. W bieżącym roku Muzeum w Międzyrze
czu obch odzi 50-lecie istnienia. Piękna rocznica 
! Kierowana przez Panią Dyrektor placówka na
leży d o najbardziej prestiżowych i zasłużonych 
dla miasta Międzyrzecza instytucji. Ze względu 
na bardzo cenne zbiory jest swoistym magnesem 
d la wielu turystów i miłośników sztuki. Proszę 
powiedzieć, jak to s ię stało, że placówka ta w 
naszym mieście powstała ? 

J .P. Utworzen ie Muzeum w Międzyrzeczu wiąże się 
nierozerwalnie z postacią Alfa Kowalskiego - pierw
szego kierownika tej placówki. Ali Kowalski przybył 
do Międzyrzecza już w 1945 roku. Zmierzał z Pozna
nia do Gorzowa, ale dotarł do Międzyrzecza i już tu 
pozostał. Z wyk ztalcenia był artysta plastykiem ale 
początkowo pełnił funkcję administracyjną- referenta 
d.s. kultury i sztuki w nowo tworzonych władzach 
polskiej admini tracji. 

E.Z. Pierwotnie s iedzibą Muzeum nie były obe
cnie zajmowane budynki ? 

J .P. Tak, Alf Kowalski początkowo zajmował pomie
szczenia w obecne już nie istni ejącym budynku Hei
matmuseum przy ul. 9 Maja (obecnie: Konstytucji 3 
Maja). Tu mieściły się pomieszczenia jego referatu 
oraz tu odnalazł nie rozgrab i oną jeszcze część zbio
rów muzeum poni emieckiego. Pierwsze eksponaty 
naszego Muzeum gromadził w tych pomieszczeniach. 
Lustrował teren Ziemi Międzyrzeckiej i w ten sposób 
zgromadził najważniejszą część zbioru portretów tru
miennych. 

j eszcze w listopadzie 1945 roku Alf Kowałski wy tą
pił z wnioskiem do Ministra Kultury o powolanie w 
Międzyrzeczu muzeum. W styczniu 1946 roku pomie
szczenia Muzeum przeniesiono do obecnego budynku 
Kasyna, w którym miały się pomieścić: Dom Kultury, 
Wydział Kultury, Powiatowy Oddział Informacji i Pro
pagandy, biblioteka oraz świetlica dla oficerów Ludo
wego Wojska Polskiego. Pierwsza wystawa zgromadzo
nych zbiorów miała miejsce 18 marca 1946 roku i tę 
datę można uznać za datę powstania Muzew11 w Mię
dzyrzeczu. W tym też roku Rada Powiatowa w naszym 
mieście po raz pierwszy przyznała na rzecz Muzeum 
subwencję w wysokości 20 tys. złotych . 

E .Z. J ak prezentowały s ię ówczesne zbiory Mu
zeum? 

J .P. Były one je zcze nad wyraz skromne, choć już 
wtedy eksponaty można było podzielić na działy: ar
cheologiczny, historyczny, sztuki i rzemiosła arty
stycznego i kultury ludowej. Aby uwidocznić skalę 
zmian jału e zaszły w minionych pięćdziesięciu latach 
wystarczy stwierdzić, że w końcu 1947 roku zbiory 
liczyły 1094 eksponaty, a obecnie nasze zbiory prze
kroczyły 30 tys eksponatów ! 

E.Z. A kiedy Muzeum znalazło s ię w obecnych 
budynkach i na obecnym terenie ? 

J . P. Przeniesienie naszej placówki do obecnie zaj
mowanych obiektów nastąpiło w sierpniu 1949 roku, 
chociaż władze miejskie przyznały nam te budynki już 
w 1947 roku. W 1949 roku Muzeum w Międzyrzeczu 
zyskało status placówki państwowej. 

Należy jednak powiedzieć , że obecnie zajmowane 
budynki były w bardzo złym stanie technicznym a 
główny budynek muzealnego kompleksu pelnil wcze
śniej fundacj e gospodarczo-produkcyjną. kapitalny 
remont i zasadnicze prace adaptacyjne prowadzono w 

L E K 

DYREKTOR M UZEUM W MIĘDZYRZECZU- JoANNA PATORSKA 

okresie dzies ięciu lat, od 1955 do 1965 roku, 24 lipca 
1965 roku otwarta została wystawa stała Muzeum p. n. 
"1000 lat Międzyrzecza" . 
Równocześni e z prowadzonymi remontami budyn

ków muzealnych i zamku trwały prace wykopalisko
we na dzi edziń cu zamkowym i wokół budynków Mu
zeum oraz badania powierzchniowe na terenie powia
tu międzyrzeckiego . Zakończyły się one w 1962 roku , 
lecz wydobyte z ziemi zabytki dopie ro teraz doczeka
ły się opracowania. iewielka ich część znajduje ' i ę 
na ekspozycji archeologicznej naszego Miasta. 

E.Z. O ile d obrze wiem , to znamy byłego, nie
mieckiego właściciela tych zabudowań . 

J.P. Tak, jest nim obecny przewodniczący stowa
rzyszenia byłych niemieckich mieszkańców powiatu 
międzyrzeckiego Heimatkreis Meseritz - Konrad von 
Tempelhoff. Do jego rodziny naJeżały wszystkie bu
dynki obecnego Muzewn oraz szereg innych. między 
innymi budynki gospodarcze i folwarczne znajdujące 
się po drugiej stronie Obry. 

E.Z. Wróćmy raz jeszcze do postaci Alfa Ko
wals kiego. 

J.P. Zgromadził on podstawowe zbiory obecnego 
Muzeum w Międzyrzeczu . Ki erował naszą placówką 
do koJka 1985 roku , po czym przeszedł na emerytu
rę. Po nim kierownictwo placówki przejął dr Stanisław 
Kowalski (historyk sztuki), który był pierwszym dy
rektorem Muzeum i sprawował swoją funkcję do 1987 
roku. 

E.Z. Po d oktorze Stanisławie Kowalskim fun k
cję dyrektora objęła Pani. 

J .P. Tak, i kieruję Muzeum w Międzyrzeczujuż bli
sko dziesięć lat a pracownikiem tej placówki jestem 
od 1971 roku. [cdn] 

A R z 
specjalista laryngolog 

STANISŁAW KLISOWSKI 

Ordynator Oddzi ału Laryngologicznego Szpita la Wojskowego w Poznaniu 
przyjmuje w Poradni Ogólnej ZOZ Międzyrzecz , ul. Konstytucji 3 Maj a 32 

w piątki od godz. 17.00 - 18.00 
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z ,przeszłości Międzyrzecza 

Kiedy powstało miasto ? 
połączenia w jeden organizm już wcześniej 
istn iejących osad . Podstawa przekształce-
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sów księcia kaliskiego Bolesława Pobożne
go. Nie zachowały się pierwsze prawa miej
skie, nadane przypuszczalnie przez Bole
sława pobożnego . Natomiast zachowały się 
w odpisach prawa miejskie nadane przez 
Kazimierza Jagiellończyka w roku 1485 
wzorowane na prawie magdeburskim. Do
kument ten mówi, że nadaje s ię w 1485 r. 
miastu prawa niemieckie w miejscu dotąd 
istniejącego prawa polskiego, rycerskiego, 
czy jakiegokolwiek innego dotąd obowią
zującego lecz nie udokumentowanego. 
Pierwszy dokument z XIII zag i nął w wyniku 
częstych pożarów miasta wzg . wojen . Kro
nikarze niemieccy Zachert i później Paul 

=--~ !~ ..... : 
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Przyjmuje s ię powszechnie rok 1248 jako 
datę powstania miasta. Wypadnie zatem w 
1998 r. rocznica 750 lat jego istnienia. Hi
storycy polscy, jak również kronikarze nie
mieccy piszący o historii Międzyrzecza , Jan 
i Izajasz Zachertowie, Adolf Sarg i Karol 
Kade przyjmują datę 1248 jako początek 
rozwoju miasta. badacze dziejów Międzyrze
cza opierają się na materiałach źródłowych 
zawartych w Rocznikach Wielkopolskich z 
lat 1248, 1259 i 1269. Pierwsza data infor
muje: w tym samym roku 1248 biskup po
znański Boguchwal zwoln ił Niemców w Mię
dzyrzeczu z obowiązku uiszczenia dziesię
ciny na przeciąg 2 lat - na bieżący i następ
ny rok. Przyjęte bylo powszechnym zwycza
jem, że nowych osiedleńców w pierwszych 
latach po ich osiedleniu się zwolniono od 
wszelkich danin. Mając to na uwadze mo
żemy przypuszczać , że Niemcy osiedlil i się 
w Międzyrzeczu w roku 1248 i rok ten mo
żemy przyjąć równocześnie jako początek 
rozwoju miasta. Następna data z roku 1259 
mówi już wprost o charakterze miejskim Mię

dzyrzecza. dotyczy sporu między probo
szczem i wójtem w kwestii gruntów i świad
czeń mieszkańców na rzecz kościoła i mia
sta. W dokumencie tym wymienia się mie
szczan (cives), wójta (adwokatus), kapl icę 
mi ejską (capella civitatensis) oraz mówi o 
drodze prowadzące do miasta (per via m, q ue 
ducit in civitatem). Trzecia data, z roku 1269 
dotyczy napadu wojsk brandeburskich na 
miasto i spalenie jeszcze nie w pełni uforty
fikowanego miasta. O tym fakcie informuje 
Jan Długosz w Dziejów Polski ksiąg dwana
ście . 

MIĘDZYRZECZ Z DRUGIEJ POŁOw'Y XII W. ~A TL~ OBECNE~O ROZPLA~W-;; , PRóBA REKON~T~UKCJI. 
• ·MURY l FOSA ZDRUGIEJ POŁOWY XIJI W., 1· GRÓD, 2· PODGRÓDEK, 3· PODGRODZIE ROL. • TARGOWE, 

4· OSIEDLA TYPU WIEJSKIEGO. 

książęcych dziedziców Świętopelka, War
cislawa, Sambora, Raciborza, na pożytek i 
chwałę naszego kraju zdobyliśmy w odle
głym miejscu na śląskiej granicy, gródek 
między dwoma rzekami , który na wieczną 

pamiątkę Międzyrzecz przez nas nazwany 
został. Temu naszemu miastu dajemy 
wieczne prawo handlować wszelkimi towa
rami , może to być złoto, srebro, miedź, że
lazo, towary jedwabne, sukno w tym mie
ście wyrobione lub z innego tu sprowadzo
ne, jak też i warzyć wszelkich piw i napo
jów, jarmarki odbywać , w których nikt im nie 
ma przeszkadzać . Także ma im być wolno 
miasto powiększać , domy budować , owe 
wszelkimi rzemieślnikami obsadzać według 
uznania rady miejskiej i nie mają się od nas 
i naszych potomków bać żadnego niebez
pieczeństwa , ale przy ich uprawnieniach w 
dobrym pokoju mają być chronieni i utrzy
mani. Do tego miasta Międzyrzecza daje
my na wieczne lata i obecnym przywilejem 
przypisujemy 190 łanów ziemi, na którym 
to gruncie mogą mieć łąki , pola uprawiać , 
lub urządzać ogrody lub budować folwarki 
według woli rady i społeczeństwa miejskie
go, w czym im ani król ani nasi następcy 
przeszkadzać nie mogą. Na tej podstawie 
oni jako poddani rocznie 500 marek złota 
do naszego książęcego skarbca regularnie 
maja płacić , które na stół naszej książęcej 
osoby i dziedziców miasta Gdańska jako 
naszych książęcych następców mają być 
uważane ( ... ). Mogą w pełni korzystać z 
nadanych praw i wolności i jako wierni pod
dani przez nas i naszych następców, dzie
dziców Gdańska chronieni będą i tam mogą 
apelacje do sądu miejskiego kierować. 
Natomiast pospol ite skargi będzie rada 
wymienionego miasta Międzyrzecza swoi
mi prawami rozsadzać samodzielnie i mię
dzy sobą załatw iać , wyrokować i karać i 
żaden zarządca naszego międzyrzeckiego 
domu nie ma mieszać się do ich postępo
wania. Mają płacić naszemu książęcemu 
międzyrzeckiemudomowi co drugi grosz z 
dochodów każdego rocznego jarmarku, 
resztę na dobro miasta. ze zbiorów zbóż 
oddaje daninę do naszego ks iążęcego pa
łacu , z wyjątkiem łąk, które łącznie z mły

nem na wieczne czasy należeć mają do 
miasta, jak również wody, rzeki, źródła , sta
wy, które są na tym gruncie albo znalezio
ne być mogą . Wszystko w dzisiejszym przy
wileju naszym, książęcym następcom wier
nie i zawsze dotrzymać polecamy na wiecz
ne czasy. Któregoś ważność i prawdziwość 
własną ręką podpisujemy i pieczętujemy . 
Dan w Międzyrzeczu w dniu św . Piotra i 
Pawła w r. 1206 Mesiwin książe Gdańska i 
Pomorza. 

Powstale miasto przyjęło nazwę od gro
du, który istniał od IX wieku. Lokalizację 
gródka a następnie grodu udokumentowa
ły wyniki badań archeologicznych prowa
dzone w latach 1952-61 . Znajdował się on 
w widlach Obry i Paklicy. Obok grodu prze
biegały i krzyżowały się od najdawniejszych 
czasów traktaty handlowo-rycerskie z Po
znania na zachód do Niemiec i z północy z 
Sanloka i Pomorza na południe na Śląsk i 
lużyce . Wzdłuż traktatów w pobliżu grodu 
i pod jego osłoną ukształtowały się w XI i 
XII wieku osady rolniczo-targowe, które dały 
początek powstaniu miasta. Miasto więc nie 
powstale na surowym pniu lecz w wyniku 

nia się istniejących osad w miasto stanowi ł 
akt prawny w postaci przywileju lokacyjne
go, który określał plan miasta, a więc gra
nice, pierścień murów, prostokąt rynku, siat
kę ulic rozkład budynków miejskich , ratu
sza, kościoła , łaźni itp. Dokument taki nie 
zachował się . Należy przypuszczać, że mia
ło to miejsce w drugiej połowie XII wieku 
wzg lędnie na początku XI II wieku za cza
sów panowania książąt wielkopolskich -
Mieszka III Starego, Władysława Laskono
giego, czy Władysława Odonica. Miasto 
wówczas powstałe możemy terytorialnie 
dokładni e określić , gdyż do początków XIX 
wieku zachowały się ruiny murów i fosy 
okalających średn iowieczny M iędzyrzecz . 
Obszar starego miasta wynosił nieco po
nad 1 O ha, a obwód murów 1 200m. Fosa i 
mury otaczające miasto powstały za cza-

Spółka z o.o. 

Międzyrzecz ul. Fabryczna 3 
tel/f'ax (098 41) 16-47 

oferuje: 
łłcement luz1 worki 

Ił wapno hydrat. worki 
*papa 

*lepik 
* wełna mineralna 

* dostawy cementu luzem 

Becker piszący h istorię Międzyrzecza 
wspominają o dokumencie lokacyjnym z 
roku 1206, który po dokładnym zbadaniu 
przez archiwum w Poznaniu okazał się fal
syfikatem. Dokument ten w XVI i XVII wie
ku odegrał w dziejach miasta nie małą rolę . 
Ojcowie miasta w dobrej wierze w auten
tyczność tego dokumentu wierzyli, przecho
wywali go pieczołowicie i z dumą powoły
wali się na niego jako obywatele miasta naj
starszego w Wielkopolsce. 

N i żej podaje obszerne fragmenty z tego 
dokumentu. 

( ... ) My Mesiwin z bożej łask i książe 
Gdańska , Pomorza. W imię Trójcy Przenaj
świętrzej . Za zgodą i pozwoleniem naszych Opracował : St. Cyraniak 

Służbie medycznej Pogotowia Ratunkowego 
oraz dr Adamowi Boroniowi z Poradni Leczenia Bólu 

za okazaną niezwykle życzliwą pomoc 
w zwalczaniu cierpienia 

megomężaŚ.p. Jana Helwiga 
składam serdeczne podziękowanie. 

Dziękuję również wszystkim, którzy uczestniczyli w jego 
ostatniej drodze: przyjaciołom, delegacjom Cechu Rze
miosł Różnych, Spółdzielni Rzemieślniczej , Zakładom 
Pracy naszych dzieci , uczniom. Dziękuję także chórom 
Klubu Seniora z udziałem siostry zakonnej Janiny za 

piękny śpiew. 
Żona z rodziną 
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NA GRZYBY, ALE ... 
Po wakacyjnej przerwie wznawia

my cykl artykułów związanych z 
ochroną i kształtowaniem środowiska. 

Jesień - to pora grzybów, w lasy 
wyruszają amatorzy grzybo
brania w celu pozyskania ja
dalnych gatunków. Grzyby 
występują wszędzie, 
przede wszystkim w la
sach, na polach, łąkach , w 
ogrodach i parkach, na tor
fowiskach i w zaroślach, a 
nawet w budynkach mie
szkalnych. Grzybiarze rzadko kiedy 
zastanawiają si ę nad rolą, jaką odgry
wają grzyby w przyrodzie, ich inte
resuje bardzi ej aspekt kulinarny. 
Tymczasem organizmy te pełnią nie
zwykle ważna funkcję , a mianowicie 
rozkładają materię organiczną przy
gotowując w ten sposób miejsce dla 
innych żywych organizmów. Maj ą 
one również zdolność rozkładu eks
trementów zwierząt, piór, sierści, 
kopyt, rogów przez co wpływają na 
procesy glebotwórcze. Grzyby to 
także pokarm dla leśnych zwierząt , 
zarówno dla dużych ssaków, jak i dla 
leśnej drobnicy". 

Z grzybami wiąże się wielka 
nadzieja na pozyskiwanie z nich sub
stancji niezbędnych do produkcji le
karstw przeciw rakowi. Takie bada
nia są już zaawansowane w ni e
których krajach. Nie możemy zapo
minać też, że produkcja serów, win, 
nalewek , piwa, wypieku pieczywa 
jest związana z działalnością grzy
bów saprofitycznych. Oprócz poży
tecznej działalności grzyby mogą po
wodować olbrzymie straty material
ne w gospodarce człowieka. Niszczą 
papier, skórę, żywność, atakują zwie
rzęta domowe i samego człowieka. 

Jak widać, rola, jaka przypadła 
grzybom jest wielka i to w różnych 
przeciwstawnych działalnościach. 
Jednakże g rzyby należy chronić 
przed ich wyginięciem. Z roku na 

rok jest ich coraz mniej, zwłaszcza 
gatunki jadalne są najbardziej eks
ploatowane. Należą do nich: mleczaj 
rydz, borowik szlachetny, pieprzyk 

jadalny (kurka), a przecież nie tak 
dawno były to gatunki dość 

pospolite. Do takiego stanu 
przyczynia się wycinanie 
drzewostanów, zanieczy

szczenia gleby i powietrza, 
osuszanie bagien, prze
kształcenie lasów w "dzikie" 

wysypiska śmieci i wi ele in
nych czynn ików. Warto również 
wspomnieć, że wiele gatunków grzy
bów jest pod ści słą ochroną i ni e 
wolno ich pod żadnym pozorem ni
szczyć. Występują rzadko i są w Pol
sce gatunkami zagrożonymi. Takim 
grzybem jest występująca w Karpa
tach, Górach Świętokrzyskich lub na 
Roztoczu Soplówka jodłowa . Ten 
piękny grzyb jest zbudowany z cien
kich , delikatnych kolców przypomi
nających sople lodowe i rośni e na 
pniach jodeł albo świ erków. 

Na mocy Rozporządzenia Ministra 
Ochrony Srodowiska, Zasobów Na
turalnych i Leśnictwa z dnia 6 kwiet
nia 1995 r. w sprawie ochrony gatun
kowej roślin , pod ochroną znajduje 
się lalkanaście gatunków grzybów. 

Pytanie konkursowe w październi
ku dotyczy powyższego rozpo rządze

nia. 
Należy podać 10 gatunków grzy

bów chronionych. 
Na odpowiedzi czekamy w Sekre

tariacie SP nr l ul. Staszica 22A w 
Międzyrzeczu do końca października. 

Zwycięzców nagrodzimy książka
mi ufundowanymi przez Nadleśnic
two Międzyrzecz. 

Literatura: ,.Grzyby" - leksykon przyrodniczy 
,.Przyroda Polska" - Czasopismo 

Mgr Alina Ignatowicz 

ŚWIATOWY DZIEŃ 
ZDROWIA PSYCHICZNEGO 

Z inicjatywy Światowej Federacji 
Zdrowia Psychicznego i Światowej 
Organizacji Zdrowia dzień 1 O paździer
nika został ogłoszony Światowym 
Dniem Zdrowia Psychicznego. 

W Polsce ten dzień obchodzony jest 
od 1993 roku . Ce lem obchodów jest 
zwrócenie uwagi na problemy zdrowia 
psychicznego i trudnośc i w sprawowa
niu opieki nad osobami chorymi psy
chicznie i cierpiącymi z powodu zabu
rzeń emocjonalnych. 

Zdrowie psychiczne wymagania sze
roko pojętej problematyki, a w niektórych 
przypadkach również leczen ia. Dlatego 
całe społeczeństwo powinno być zain
teresowane problemami, które dotyczą 
tak ważnej sfery życ ia każdego z nas. 

W ramach promocji zdrowia psy
chicznego lekarze i psycholodzy szpi-

tala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 
odbędą szereg spotkań i wygłoszą pre
lekcje dla młodzieży szkól średnich i 
podstawowych. Z tej okazji 1 O paździer
nika br. o godzinie 8-ej odprawiona 
zostan ie msza świ ęta (kościół obrzyc
ki) oraz odbędzie się cykl imprez: o 
godz. 9-tej - program artystyczny przy
gotowany przez uczniów Szkoły Podsta
wowej Nr 4 (sala kinowa) a o godz. 10-
tej na boisku (w razie deszczu - w sa li 
gimnastycznej) zawody sprwanościo
wo-ru chowe, w których uczestniczyć 
będzie młodzież , instruktorzy i pacjen
ci. O godz. 1730 w sali kinowej szpitala 
w Obrzycach wystąp i zespól KAROL
SEND z koncertem muzyki rozrywkowej . 

Zapraszamy ! 

Danuta Woźniak 

Policyjna pomoc 
Dzięki wieloletniej współpracy policjantów polskich i niemieckich Spe

cjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy w Międzyrzeczu wzbogacił się o 
wyremontowany i dobrze wyposażony gabinet biologiczny. Niemieccy poli
cjanci ofiarowali bowiem 6 tys. zł , za które kupiono pomoce dydaktyczne do 
klasy i oranżerii . Opiekunka gabinetu pani mgr inż. Beata Lecbert cieszy 

\ 

się wraz z dziećmi, bo teraz prowadzone przez nią zaj ęc ia będą bardziej 
urozmaicone. Uczniowie będą mogli przesadzać, rozsadzać, pikować rośli
ny, co, jak same twierdzą , bardzo lubią. Oranżeria szkolna wzbogaciła się 
też o akwarium ufundowane przez pana Jerzego Gądka . Założył je i obiecal 
opiekę właścici el sklepu zoologicznego "Rekin". Jak twierdzi komendant 
policji z Furstenwalcie - Urlich Ilius, pomoc będzie kontynuowana. Beata 
Lecher t marzy o ptaszkarni , któ rą ma nadziej ę urządzić również przy nie
mieckiej pomocy. Funkcjonariusze KRP z Międzyrzeqa również przyczyni
li się wydatnie do niemieckiej pomocy inicjując współpracę oraz remontując 
gabinet. Uczniowie klasy ósmej, którzy najczęści ej mają lekcje w nowej kla-

sie są bardzo wdzięczni wszystkim sponsorom. Romek, Tomasz i Darek z 
zainteresowaniem oglądali nowe narzędzia, a szczególnie wspaniałe akwa
rium. Uroczystość otwarcia gabinetu odbyła się w obecności gości z ie
miec, komendanta rejonowego policji w Międzyrzeczu Zygmunta Talarka, 
wojewódzkiego kuratora oświaty Edwarda Janiszewskiego oraz zaproszo-

nych gości . Wszyscy mieli okazję wysłuchać okolicznościowego koncertu 
muzyczno-wokalnego przygotowanego przez dzieci z SP5 pod kierunkiem 
pana Sławomira Filusa. 

Anna Kuźmińska-Świder 
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§ KRONIKA § 
PO CYJNA 

1. W okresie 12-19.08.1996r nn sprawcy dokona
li włamania do domu jednorodzinnego przy ul. 
Sikorskiego w Międzyrzeczu Ewy S. skąd skra
dziono z pomieszczeń mieszkalnych armaturę 
łaz i enkową, kontakty, klamki. Ogólna suma 
strat wynosi 1500 zł . 

2. W nocy 18/19.08.1996r dokonano kradzieży z 
parkingu OTW Głębokie samochód osobowy 
Mercedes, kolor bordowy na szkodę obywate
la Niemiec Martina L. Poszkodowany utraco
ny pojazd wycenił na 15000 zł. 

3. W nocy 23.08.1996r dokonano włamanie do 
kiosku "Bobas" Wojciecha G. na targowisku 
miejskim w Międzyrzeczu skąd skradziono ar t. 
spożywcze o wartości 2000 zł . 

4. W nocy 24/25.08.1996r dokonano włama1,1ie do 
kiosku spożywczego Barbary Z. przy ul. Swier-
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czewskiego w Międzyrzeczu skąd skradziono 
art. spożywcze o wartości 460 zł. 

5. W nocy 27 / 28.08.1996r nn sprawcy dokonali 
·włamania do sklepu z wyposażeniem kompute
rowym przy ul. Świerczewskiego w Międzyrze
czu skąd sprawcy zabrali sprzęt komputerowy 
o wartości 5898 zł na szkodę Studia Kompute
rowego "SCAN" w Międzyrzeczu. 

6. W nocy 03/04.09.1996r dokonano włamania do 
magazynu Urzędu Skarbowego w Międzyrze
czu przy ul. Waszkiewicza skąd sprawcy wynie
śli różnego rodzaju papierosy o wartości 
148.746,50 zł lecz zamierzonego czynu nie osią
gnęli gdyż zostali spłoszen i. 

W wyniku szybkich działaJ'! funkcjonariu
szy KRP 9-cio osobowa grupa przestępcz~ zo
stała zatrzymana i osadzona w Areszcie Sled
czyrn w Międzyrzeczu. 

7. W dniu 06.09.1996r Sebastian K. ujawnił wła

manie do swego sarnochodu marki Polonez, 
który był zaparkowany przy ul. Marcinkowskie
go w Międzyrzeczu, skąd skradziono radiood
twarzacz samochodowy o wartości 100 zł . 

Str. 7 

8. W dniu 07.09.1996r dokonano włamania do 
sklepu Marii Sz. przy ul.Ks.Skargi w Między

rzeczu skąd sprawcy zabrali różnego rodzaju 
akcesoria samochodowe o wartości 1564,50zł . 

KO 1'\r:I:UNIKA..T: 
Komenda Rejonowa Policji w Międzyrzeczu 

informuje, że w magazynie rzeczy zabezpieczo
nych posiada różnego typu rowery uszkodzone, 
a osoby poszkodowane , które w różnych okolicz
nościach utraciły rowery mogą oglądać je w dniu 
04.10. 1996r w godz. 10-14. Należy zabrać ze sobą 
dokumenty stwierdzające własność roweru lub 
podać okoliczności potwierdzające własność da
nego roweru. 

Posiadamy również zabezpieczony przez funk
cjonariuszy KRP rower typu składak koloru wrzo
sowego "Rornet" . Rowerów górskich nie posia
damy w depozycie. Po dniu 04. 10. 1996r zabezpie
czone rower y zostaną przekazane do Biura Rze
czy Znalezionych Urzędu Rejonowego w Między-
rzeczu. 

sŁsierż.Jadwiga Fornalczyk 

PORTRET DZIELNICOWEGO 
Dzielnica nr V 

Jest to rejon służbowy obejmujący zachodnią 
część naszej gmin y. Graniczy on od wschodu z 
dzi elnicą nr VI, od północy z gminą Bledzew,od 
zachodu z gminą Sulęcin i od południa z gminą 
Świebodzin .Na terenie tej dzielnicy znaj duj ą się 
następujące wioski i osiedla: Gorzyca, Pieski , 
Kaława, Pniewo, Szumiąca, Nietoperek, Jagielni
ki, Wojciechówek, Oczko, Wysoka, Kęszyca, Kę
szyca Leśna, Zamostowo, Kursko Nowe, Kursko 
Stare, Podernsko (Zachodnia 25) i Łęgowska 
(d.owczarnia) . 

Jako obiekt turystyczny należy wymienić Mię

dzyrzecki Rejon Urnocniony wraz z wystawą "Nie
toperze - zwi erzęta nieznane". 

Dzielnica ta jest to tzw. rejon wiejski , obejmu
je duży obszar (około połowę gminy - bez miasta 
Międzyrzecz).Praktycznie do wszystkich miejsco
wości położonych w rejonie jest dobry dojazd dro
gą asfal tową . 
Większość ludności utrzymuje się z pracy w 

rolnictwie lecz duża część znajduje zatrudnienie 
w przemyśle i handlu w Międzyrzeczu.Niestety 
dość duża część ludności pozostaje bez pracy. 

Tylko w Kalawie znajduje się Szkoła Podsta
wowa obejmująca swoim nauczaniem klasy od l 
do 8 a Szkoła Podstawowa w Gorzycy uczy dzieci 
w klasach 1-3. 

Nie ma w tej dzielnicy zakładów przemysło
wych o dużym znaczeniu. 

Zagrożenie przestępczośc ią jest niewielkie i 
dotyczy ono głównie drob nych kradz i eży oraz 

włamań do piwnic i innych pornieszczełl gospo
darczych. Pewne problemy z przestępczośc i ą 

głównie kradzieże występowały na terenie Kęszy
cy Leśnej , lecz zjawisko to stopniowo zani
ka.Niektó rzy twierdzą, że nie ma tam już czego 
kraść,choć jak świadczy ostatni przypadek kra
dzi eży kabla energetycznego inwencja złodzieji 

nie zna g ranic. 
Odpowiedzialnym za ten rejon służbowy jest 

s i e rżant ARTUR BASIŃSKI. Jest on mieszkań
cem Międzyrzecza od urodzenia, a od niespełna 
dwóch lat mieszka w Kęszycy Leśnej . 

U rodził się w 1971 r. Zarówno do szkoły pod
stawowej jak i średniej uczęszczał w Międzyrze
czuJest absolwentem Technikurn Melioracji Wod
nych. Po odbyciu służby wojskowej podj ął pracę 
w Komendzie Rejonowej Policji w Międzyrze
czu.Początkowo jako policjant a następnie po 
ukończeniu kursu podstawowego i szkoły podofi
cerskiej w Słupsku został mian owany . od 
1.03.1996r. dzieln icowymJak z powyższego wy
nika jest on młodym człowiekiem i młodym poli
cjantem. Jednak dobrze wywiązuj e si ę z nałożo
nych obowiązków. W dniu 01.04.1996 r. awanso
wał na stopie l'l sierżanta.Posi ad a prawo ja
zdy.Interesuje się spor tem a szczególności biega
mi i piłką nożną, lecz nie uprawia ich wyczynowo. 

Jest żonaty i ma córkę.Rodzinie poświęca cały 
czas wolny od służby -jest domatorem. 

nadkom. E.Sawiński 

., 
SKOK NA SKARBOWKĘ 
Pod koniec lipca 1996 r. funkcjonariusze Policji ze Skwie

rzyny w wyniku działa ń operacyjnych ujawnili i zabezpie
czyli różnego rodzaju papierosy bez znaków skarbowych -
akcyzy o ogólnej wartości 201 552, zl /PLN/.Papierosy te 
zostały zabezpieczone przez Prokuraturę Rejonową w ma
gazynach Urzędu Skarbowego w Międzyrzeczu gdzie mi ę

dzy innymi a rtykułam i spokojnie oczekiwa ły na dyspozy
cje. Jednakże w nocy z 3/4 wrześn ia 1996 r. zostało doko
nane wła man ie do pom i eszczeń magazynowych skąd 
sprawcy wynieśl i wcześ n i ej zabezpieczone papierosy o 
znacznej warto ści. M ieli jednak bardzo wielkiego pecha , 
gdyż podczas wynoszenia towaru z magazynu nadjechał 
radiowóz policyjny i wszyscy musieli salwować się uciecz
ką pozostawiając skradziony lup. Podjęte natychmiast czyn
ności operacyjno - procesowe doprowadziły do ujęc i a i 
zatrzymania 9 podejrzanych o dokonanie tego p rzes tęp-

stwa.Z uwagi na zagrożeni e i naruszone mienie znacznej 
wartości Prokurator Rejonowy w Międzyrzeczu wszczął 
śledztwo , a następnie wystąp i ł do Sądu Rejonowego o 
zastosowanie środka zapobiegawczego w postaci tymcza
sowego aresztowania wobec podejrzanych .Sąd do wnio
sku się przychylił i tymczasowo aresztował 7 mieszkańców 
M iędzyrzecza i dwóch m ieszkańców Bukowca.Aresztowani 
to młodzi sprawni mężczyźni w wieku od 19 do 27 lat w 
większości nigdzie nie pracujący . 

Jak wykazało dotychczasowe ś l edztwo w.amanie 
było misternie przygotowane przez okres kil ku dni, a na 
jak długo miały starczyć im skradzione papierosy dowiemy 
s i ę z dalszego postępowan i a karnego. 

Jak sprawa pechowych papierosów się zakończy 
postaram s i ę po i nformować naszych czytelników. 

nadkom. Melnik Zbigniew 
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Zjawisko społeczne jakim jest narkomania sta
ła si ę problemem w Polsce i nie minęła także Mię
dzyrzecza. Dzisiaj wszyscy powinniśmy o narko
manii mówić otwarcie, gdyż uwidoczniła się i wcią
ga w nałóg tysiące młodych ludzi. Problemem tym 
zajmuje się wiele grup zawodowych ale wciąż bra
kuje sił i środków by wyeliminować go ze środo
wiska. Zjawisko narkomanii nie dotyczy jakiejś 
jednej wybranej klasy czy warstwy społecznej , jest 
zagrożeni em dla całego społeczeństwa, zwłaszcza 
dla młodej generacji . Dlatego też uważam , że 
moralnym obowiązkiem nas wszystkich jest zwal
czanie tego zagrożen ia w każdym miejscu i cza
sie, a przede wszystkim w domu rodzinnym, szko
le i zakładzie pracy. 

Dobra znajomość zagadnień dotyczących na
rkomanii jest jednym z niezbędnych warunków 
w efektywnym zwalczaniu tego zjawiska. 

Przyjęto, że narkotyki można podzielić na środ
ki depresyjne, pobudzające i halucynogenne, a w 
zależność od pochodzenia produktu na naturalne, 
pół syntetyczne i syntetyczne. Natomiast działa
nie narkotyków odróżnia kilka czynników, tj : 

* jakość i ilość dawki przyswajalnej ; 
* sposób zażywania narkotyków ; 
* osobowość narkomana ; 
* miejsce, w któr ym narkotyk jest zażywany. 
Przyjmowanie narkotyków wywołuje stan na-

glącej potrzeby ich zażywania powodując uzależ

nienie si ę psychiczne i fizyczne. 
W takim stadium nałogu odsunięci e narkoty

ku bez zachowania ostrożności, może wywołać u 
narkomana tzw. " kryzys głodowy ". Oprócz tego, 
że jest on niebezpieczny z medycznego punktu 

lA 
widzenia, to właśnie na takim etapie dochodzi do 
naruszeń obowiązujących norm prawnych. Wią

że się to oczywiście z pieniędzmi, których braku
je na zakupienie kolejnych dawek narkotyków co 
w konsekwencji doprowadza do dokonywania czy
nów prawnie zabronionych. 

W pierwszej kolejności pieniądze zdobywane 
są w kręgach rodzinnych lecz zazwyczaj szybko 
zaczyna ich brakować co zmusza narkomana do 
poszukiwania nowych źródeł dopływu gotówh 
Głód narkotyczny stale " woła " o swoją kolejną 
dawkę, która to coraz więcej kosztuje. Narkoman 
musi zdobywać albo bezpośrednio sam narkotyk 
lub też pieniądze na jego zakup. 

Same narkotyki zdobywane są poprzez dokony
wanie różnego rodzaju przestępstw, począwszy od 
kradzieży, kradzieży z włamaniem do placówek służ
by zdrowia, a kończąc na wszelkiego rodzaju prze
stępstwach fałszowania receptjak i innych dokumen
tów uprawniających do uzyskania narkotyku. 

Natomiast pieniądze na narkotyki zdobywane 
są w przeróżny sposób między innymi poprzez : 

* dokonywanie przestępstw przeciwko życiu i 
zdrowiu np. rozboje 

* przestępstw pospolitych np. kradzieże, wła-
mania 

* poddawanie się prostytucji 
* handel narkotykami. 
W dalszej kolejności następuje degradacja psy

chiczna przejaw i ająca si ę w zwiększonej agresji, 
drażliwości , utraty hamulców moralnych i nie do
stosowania społecznego. Konsekwencją stosowa
nia narkotyków jest nie tylko utrata zdrowia, auto
rytetu ale również wejśc i e w konflikt z prawem 
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kończący się najczęściej pozbawieniem wolności. 
Tego wszystkiego można uniknąć jeżeli w od

powiednim czasie zwrócimy uwagę na to jak za
ch owują się nasze dzieci i odpowiednio zarea
gujemy. Gdy prowadzona obserwacja nasunie nam 
podejrzenia, że dziecko bierze narkotyki zwróć
my szczególną uwagę na : 

* ni euzasadnione niepowodzen ia w nauce, 
wagary 

* nie równ e, niezrównoważone zachowanie 
przeskoki od smutku do wesołości bez uzasadnio
nego powodu 

* nadmiernie liczne kon takty towarzyskie, 
krótkotrwałe, często tylko telefoniczn e ( informa
cje o narkotykach - gwarowo ) 

* zbyt późne powroty do domu z objawami jak 
gdyby upojenia alkoholowego ( twarz blada, beł
kotliwa mowa, przymglone oczy ) bez zapachu 
alkoholu , używanie gwary narkomańskiej. 

* nocowanie poza domem choć przedtem nig
dy się to nie zdarzało 

* długie poranne spanie, trudności w obudze
niu si ę 

* ślady nakłuć na rękach , nogach oraz wzdłuż 
przebiegu żył 

* światłowstręt, zaczerwienieni e i obrzęk po
wiek, wąskie źrenice 

* utrata łaknienia i spadek wagi 
*pojawienie się w domu strzykawki, igi eł , pal

ników do podgrzewania. 
Każdy z tych sygnałów powinien zaalarmować 

rodziców co nie oznacza, że nasze dziecko j estjuż 
narkomanem , ale trzeba to do końca wyjaśnić. 

W następnym numerze KM przedstawię na
szym czytelnikom kilka znanych i najczęściej wy
stępujących narkotyków oraz wybrane słownictwo 
gwar y narkomanów. 

nadkom. Zbigniew Melnik 

Zarząd Miasta i Gminy w Międzyrzeczu 
ogłasza przetarg ustny na dzierżawę dwóch działek pod lokalizację kiosków 

handlowych w obrębie działki nr 412 teren targowiska miejskiego 
przy ul. Garncarska, oznaczonych na załączniku mapowym numerami 12, 16. 

Warunki przetargu : 
1. Termin dzierżawy 2 lata z możliwością przedłużenia na lata następne . 
2. Stawka wyjściowa czynszu dzierżawnego do przetargu 72 .00 zł za działkę plus podatek od towarów i usług VAT w 
wysokości 22% wylicytowanej kwoty w trakcie przetargu . Czynsz dzierżawny oraz podatek od towarów i usług VAT płatne 
w stosunku mies ięcznym . 

3. Powierzchnia kiosków 12.0 m2 
4. Wymiary kiosków 3,0 x 4,0 m 
5. Kioski winne być typowe o tej samej architekturze 
6. Bran za docelowa odzieżowo-przemysłowa . 

7. W przypadku branży spożywczej właściciel kiosku lokalizację winien uzgodnić z Państwowym Terenowym Inspektorem 
sanitarnym - technolog ia. 

8. Spadek dachu w kieruinku elewacji frontowej pod blachę dachówkowopodobną 
9. Typ kiosku ustal i UMiG w Miedzyrzeczu dla wszystkich dzi ałek pod proponowaną lokal izację . 

1 O. Na dzierżawionym gruncie istnieje możliwość ustawienia kiosku z lokalizacją czasową. 
11 . Wadium w wysokości 100,00 zł należy wpłacić w kasie Urzędu dnia 14.10.1996 r. do godziny 9.00. 
12 Wadium zalicza się w poczet czynszu dzierżawnego dla uczestnika przetargu , który wygrał przetarg na dzierżawę w/w 

działek . 

13. Termin zawarcia umowy - 7 dni od daty niniejszego przetargu . Niedotrzymanie tego warunku lub odstąpienie od umowy 
spowoduje przepadek wpłaconego wadium przez uczestnika przetargu , który wygrał przetarg na dzie rżawę w/w działek. 

14. Po zawarciu umowy dzi erżawnej, dzierżawca winien wystąpić z wnioskiem: 
- do tut. Urzędu celem uzyskania decyzji o warunkach zabudowy i zagospodarowania terenu , 
- do Urzędu rej QDowego w Miedzyrzeczu celem uzyskania pozwolenia na budowę . 

Przetargzostanie przeprowadzony dnia 14-1 0-1996 r. o godz. 1 0.00 w sali narad nr 6 tut. Urzęd u. 
Zarząd Miasta i Gminy w M iędzyrzeczu zastrzega sobie prawo unieważnienia przetargu bez podania przyczyn. 
Informacje na tematy techniczne związane z lokal izacją, architekturą oraz rodzajem kiosku udziela Wydz i ał Budownictwa i 

Inwestycji tut. Urtzędu w godzinach pracy Urzędu . 
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"A czas jak rzeka, jak 
rze a ... k płynl·e " 

Już tylko dni dzielą nas od tej szczególnej 
daty, tj . 12 października 1996 roku. Wtedy to 
właśnie będą mieli okazję spotkać się wszyscy 
zainteresowani obchodami 50-lecia Szkoły Pod
stawowej nr l. 

l ,, • 
Komitet Organizacyjny 

zaplanował ten dzie!l nastę
pująco; 

1. Msza święta w kościele 
św. Wojciecha (9.00) . 

2. Uroczysta akademia w 
kinie "Świt" (10.30) . 

3. Osiągn i ęcie tablicy pamiąt
kowej (13.00). 

4. Poczęstunek (14.00) . 
5. Zwiedzanie wystaw tema

tycznych (15.00). 

Uprzejmie informujemy, że 
dopiero tego dnia do nabycia 
broszura (zdjęcia, kalenda
rium) zawierająca historię SP l. 

Absolwenci, którzy pragnęli

by uczestniczyć w uroczystych 
obchodach ,Jubileuszu Jedyn
ki" pro zeni są o wpłatę 10 zł 
na konto: 

Komitet Rodzicielski przy SP l 
Bank Spółdzielczy - Między-

rzecz 
nr 921246-156-271-1. 
Wpłaty można też dokonać w 

sekretariacie szkoły. 
Z wielką tremą, ale i ogrom

ną radością oczekujemy licznie przybyłych Gości. 
Komitet Organizacyjny 

Jubileuszu Jedynki 

Szczęściem dla Gminy Pszczew być może są duże pieniądze za pozwolenie na 
instalację rurociągu wschód-zachód przez Park Krajobrazowy, ale ogromnym 
nieszczęściem dla ludzi mieszkających na terenie tego parku. 

Zniszczone doszczętnie drogi, połamane drzewa, krzaki, pełno butelek i śmieci 
zastawionych codziennie przez robotników pracujących przy rurociągu. 

Gmina obecnie nie ponosi odpowiedzialności za stan dróg- mają być one podob
no naprawione jak zostanie zakończona praca (? !) , tylko czy do tego czasu nasze 
auta będą jeszcze sprawne, co będzie w razie nieszczęśliwego wypadku i trzeba 
będzie wezwać pogotowie ratunkowe lub szybko dojechać do szpitala. Obecnie nie 
ma takiej możliwości; samochody gubią rury wydechowe (niedługo zgubią całe 
podwozie), zakopią się i trzeba wozić ze sobą łopatę w bagażniku. 

Kto zapłaci nam za poniesione straty ? W końcu wszyscy płacimy podatki i 
choć minimalny "komfort" nam się należy. 

I na koniec sprawa chyba najistotniejsza: cóż to za PARK, w którym nie 
będzie zwierząt ani ptaków ? 

B.S. (nazwisko znane redakcji) 

Kol. Walentynie Lambrych 

Kol. Bronisławie i Andrzejowi Korzeniewskim 

Kol. Jerzemu Bernasiowi 

wyrazy współczucia z powodu śmierci najbliż szych 

składają Anna Świder 
Izabela Stopyra 

. \ ' , ) ' . . . . · .. 
-.~~ ........ ~\~llf~·~ -·~ 

Droga "Redakcjo" wałaby się wyłapywaniem wałęsajq-
W ostatnim wydaniu KM " Od Re- cych się psów i oddawała je właścicie-

dakcji" , poruszono sprawę listu o Iom za odpowiednią opłatą i ostrzeże-
wałęsających się bez opieki psach. List niem a w razie braku zainteresowa-
ten nie opublikowano tylko dlatego , nia się zwierzęciem przekazywałaby go 
bowiem został podpisany pseudoni- do schroniska lub czy nie byłoby bar-
mem "Czytelniczka". dziej huma_nitarnie dan~go psa przy 

fa chciałbym się zająć tą sprawą w stwterdzemu braku własctctela zwy-
sposób bardziej ogólny. Po ostatnich czajnie go uśpić. Zima zbliża się duży-
wydarzeniat:h w kraju a nawet z wła- mi krokami i widok wychudzonego psa 
snego podwórka (dotkliwe pogryzienie przy śmietniku nie wyrabia o nas naj-
dziecka przez psa w Międzyrzczu), lepszej opinii, nie mówiąc już o agre-
ustalono karę w wysokości 500 zł w sywności takiego psa. Opiszę może zda-
stosunku do właścicieli psów, którzy rzenie, które osobiście mi się przytra-
nie przestrzegają podstawowych prze- filo. Wyprowadzając swojego psa 
pisów odnośnie wyprowadzania swo- (owczarek niemiecki), w pełnym ryn
ich pupilów. Ujmując to w bardziej sztunku tz. na smyczy i w kagańcu, 
prosty sposób, każdy pies (niezależnie spotkałem na swojej drodze - droga 
od wielkości) powinien być wyprowa- betonowa za mostem przy Osiedlu 
dzany na smyczy z tym, że jeżeli cho- Kasztelańskim -psa tej samej wieika-
dzi o psy większe i te bardziej agresyw- ści z tym, że tamten był luzem i bez 
ne (nawet te mniejsze) w kagańcu. Ale kagm!ca. Wynik spotkania był taki, że 
jak to w życiu bywa przepisy przepisa- został pogryziony mój pies (bo miał 
mi - z których większość właścicieli założony kaganiec) i ja ponieważ 
psów przestrzega, lecz zdarzają się i chciałem go obronić. Całe szczęście, że 
tacy którzy w sposób bezczelny łamią pies tamten był szczepiony. Nawiązu-
owe przepisy. Niejestem zwolennikiem jąc do tego artykułu pragnę wyrazić 
karania tych osób kwotą 500 zł, lecz pogląd, że aby nasze osiedla były bar-
należałoby poprzez odpowiednie służ- dziej bezpieczne należałoby zrobić po-
by porządkowe uświadomić tym oso- rządek z psami biegającymi luzem sto-
bom jakie niesie i stwarza zagrożenie sujqc w pierwszej kolejności upomnie-
luzem wypuszczony pies. Dorosły czło- nia a w razie ponownego złamania 
wiek jest w zasadzie zdolny obronić się przepisu zastosowania kary Pienięż-
sam, sprawa wygląda inaczej gdy pies nej. Kończąc ten artykuł, myślę czy nie 
zaatakuje dziecko. Przeprowadzona byłoby właściwym sprawdzenie przez 
wcześniej rozmowa z właścicielem psa, odpowiednie służby właścicieli psów 
gdyby nie poskutkowała można by wy- pod względem aktualności szczepień 
ciągnąć bardziej surowsze konsekwen- swoich pupilów. 
ej e. Dziwię się, że w Międzyrzezu nie Z poważaniem stały wa~ 
ma zatruqnionej osoby, która zajmo- czytelnJk 

Biuro dla poszkodowanych 
przez III Rzeszę 

Członkowie Stowarzyszenia Poszkodo
wanych przez III Rzeszę nie muszę j uż jeź
dzić do Gorzowa. Swoje sprawy mogą za
łatwiać w Międzyrzeczu . Od 1.10.1 996 r. 
rozpoczyna u nas swoją dz iałalność biuro 
jednoosobowego przedstawicielstwa Za
rządu Wojewódzkiego tego stowarzysze
nia. Adres biura: Międzyrzecki Dom Kul
tury, ul. Konstytucji 3 Maja 30, 66-300 
Międzyrzecz, czynne : w każdy ponie
działek i czwartek w godz. 9.00-13.00. 

Międzyrzeckim przedstawicielem został 
pan WŁADYSŁAW GRANOS, a wsp,ółpra
cować z nim będzie pani ŁUCJA SŁONSKA . 

Biuro w Międzyrzeczu będzie obsług iwać 
rejon: e Miasto i Gmina Międzyrzecz , e 
Miasto i Gmina Trzciel, e Miasto i Gmina 
Skwierzyna, e Gmina Pszczew, e Gmina 
Biedzew · Gmina Miedzichowo. 

Na terenie w/w gmin mieszka wielu po
szkodowanych, dla których powstanie biu
ra w Międzyrzeczu będzie dużym ułatwie

niem. Zadnego ułatwienia nie mogą 
spodziewać się natomiast poszkodowani z 
Międzyrzecza wysyłający swe składki do 
Zarządu Wojewódzkiego w Gorzowie . Za
rząd ten zwrócił s ię do dyrekto ra Banku 
PKO BP w Międzyrzecz u pana E. Dajwar
skiego z prośbą o rezygnację z pobierania 
prowizji od wysyłanych składe k. W odpo-

wiedzi z dn . 17. 09. 1996r. pan Dajwarski 
pisze : .Odpowiadając na pismo Wasze z 
dnia 27 .08. 96r w wprawie jak wyżej uprzej
mie informuję, że nie możemy rezygnować 
od pobierania prowizji za wykonane usłu
gi ." Dlaczego ? Jak dowiedziałam się od 
Pana Wacława Pisarczyka-prezesa zarzą
du Wojewódzkiego, inne banki np. w Go
rzowie, Barlinku, Myśliborzu zrezygnowały 
jednak z pobierania w/w prowizj i. Chyba 
Bank PKO BP w Międzyrzeczu nie ogłosił· 
by upadłości, gdyby wspaniałomyślnie zre
zygnował z tych paru groszy pobieranych 
od emerytów i rencistów ? . 

Anna Kuźmińska-Swider 

PS. Chociaż w banku tym nie dzieje się 
chyba zbyt dobrze, jeże li urzędniczka ob
sługuje ostatnio klientów tylko w jednym 
okienku, a pozostale są nieczynne (tak było 
np. 16.09.96 r.). Czyżby masowe zwolnie
nia lub epidemia grypy ? 

Przypominam sobie również, że niezbyt 
przychylnie mówiło się w naszym m ieście 

o zachowaniu w/w Banku podczas tego
rocznej edycji Wielkiej Orkiestry Świątecz
nej Pomocy - brak niedzielnego dyżuru , po
bieranie prowizj i od wpłat ? 

Chętnie wydrukujemy uwagi naszych 
czytelników na powyższy temat. 
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Z przeszłości 
Mezerici - Meseritz - Międzyrzecza 

20 luty 194 5r. 
Ludność autochtoniczna i działacze Polskiego Związku Zachodniego orga

nizują w Dąbrówce Wlkp. t. ze. Starostwo Pogranicza obejmujące swoim 
zasięgiem również powiat międzyrzecki. Starostą wybrano Lucjana Brudło 
ze Starego Kramska. 

8 marzec 194 5r. 
Rejonowa Kolumna Wojenna zatwierdza Lucjana Brudło starostą w Mię

dzyrzeczu. 

marzec 194 5r. 
Przybywają i osiedlają się w mieście pierwsi przesiedle1ky z miast pogra

nicznych Wielkopolski- Zbąszynia , Międzychodu, Nowego Tomyśla i in. 

17 marca 194 5r. 
Wojewoda poznański Widy-Wirski mianuje urzędowo Lucjana Bruello 

Pełnomocnikiem Rządu R.P. (starostą) w Międzyrzeczu. 

20 marca 194 5r. 
Przybywa do Międzyrzecza z Poznania pionierska grupa pracowników 

celem zorganizowania administracji powiatowej, którą kierował Bolesław 
Arlyth Karaśkiewicz. 

23 marca 194 5r. 
Powołano Zarząd Miejski w Międzyrzeczu- komisarycznym burmistrzem 

miasta został Franciszek Figaniak. 

27 marca 194 5 r. 
Przystąp iono do organizowania Starostwa Powiatowego i administracji. 

Starostą został Lucjan Brudło a wice-starostą Bolesław Arlyth Karaśkiewicz. 

23-28 marca 194 5r. 
Burmistrz miasta i starosta powołują miejską i obwodową komendę Mili

cji Obywatelskiej. Komendantem miejskim został Stanisław Skołożdrzy a 
obwodowej Jan Frajtag. 

15 kwietnia 1945r. 
Przystąpiono do organizowania poczty w Międzyrzeczu i w powiecie. 

Dyrekcja Okręgowa Poczty i Telegrafów w Poznaniu mianowała naczelnika 
poczty Czesława Kaczmarka. 

19 kwietnia 194 5r. 
Powstała w Międzyrzeczu Izba Chorych zorganizowana w dziś. budynku 

Klubu Garnizonowego przez felczera Stefana Kitajczuka, a w lipcu urucho
miony został Szpital Miejski przez jego pierwszego dyrektora Dominika Perza, 
od września 1945 r. dyrektorem szpitala był doktor Hieronim Szutruczek 

8 maja 184 5r. 
Zakończyła się wojna z Niemcami. Dowództwo niemieckie podpi sało akt 

bezwzględnej kapitulacji. 
C.D .. 

Materiały historyczne opracowali 
St. Cyraniak, W. Dram owicz 

Z o/(azji 25 --lecia 
pożycia mafżeńs!(iego rfafszych 

fat w z drowiu i miłości 

Antoninie i Romanowi Szeremet 
L, 
- ~ 

Ż!JCZ!J 

brat Czesław z rodziną 

5-6.09.- VI 
Gorzowska 
Olimpiada 
Specjalna 

14.09. 
przysięga 

wojskowa na 
Rynku 

15 .09.
Gm inne 
Dożynki w 
Bukowcu 

Szlachetna ofiara na remont 
kościoła w B U C Z A C Z U 
W dniach 11 -18 lipca 1996 roku odbyła 

się już kolejna, szósta wycieczka-piel
grzymka do parafii rzymskokatolickiej, p.w. 
Najświętsz ej Marii Panny w Buczaczu, na 
Ukrainie, po rozpadzie ZSRR w 1991 roku. 

Proboszczem parafii od sześciu lat jest 
tam ks. inf. Ludwik Rutyna-świetny kazno
dzieja, potrafi porozmawiać ze wszystkimi , 
wierzącymi i ateistami. Jego zdaniem na
leży przestać dzielić ludzi wedle religii czy 
poglądów, pamiętając , że Bóg jest jeden, 
niepodzielny. Mówi:· Trzeba ludzi sprawie
dliwie i życzliwie traktować. 

W minionym okresie wielu rodaków - kre
sowiaków, międzyrzeczan tam odwiedziło 
swoje miejsce urodzenia, po pół wieku. M. 
in. z Piesek, Templewa, Grochowa, Trze
meszna Lubuskiego, Sulęcina , Międzyrze
cza, Gorzowa i innych zakątków. W czasie 
ostatniej wycieczki do Buczacza - zgłosił się 
do mnie, do Międzyrz,ecza - pan Franciszek 
Buczkawski z Templewa, który chciał s i ę 

podzielić wrażeniami i przeżyciami. 

Odpowiedział , tak:- Kościół w Buczacz u 
jest bardzo zniszczony, by przywrócić mu 
dawną okazałość , trzeba wiele pracy i pie
niędzy . Dach jest już pokryty blachą i nie J 

niszczeje . Dzwonnica w rozsypce. Organy \l 
zniszczone, ściany zawilgocone, tynki od
padają . Potrzeby są wielkie i wszystko wy
maga remontu. 

To samo opowi edział - pan Franciszek 
Buczkawski swemu proboszczowi parafii -ks. 
Władysławowi Kaźmierczakowi z Templewa. 

Dzięki jego aktywnej, szlachetnej posta
wie parafianie wsi· Templewo - Franciszko
wi Buczkowskiemu, zebrano około 600 zło
tych, a Franciszek Chadała ze wsi Pieski 
zebrał 350 złotych i przekazano na remont 
kościoła w Buczaczu. Jest to szlachetna 
ofiara na remont kościoła, jak też pomoc 
materialna dla czcigodnego ks. inf. Ludwi-
ka Rutyny, polskiego duchownego. Sadzę, 
że o tym należy mówić i pisać . 

Kazimierz Kulas 

PIELGRZYMI PRZED 

KOśCIOŁEM w B ucZAczu, 

PO Mszv św . 

OOPUSTOWEJ. 

9 UCZACZ, LIPIEC 1996R. 

FOTO; FRANCISZEK 

9UCZKOWSKI 
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Fiat 126p, FSO 
POLONEZ 

• NYSA,ZUK 
AK ATORY 

Zaprasza sklep motoryzacyjny 
ul. Ściegiennego 2 {pasaż han OWJ) 

66-300 Międzyrzecz 

poni działek • piątek godz. 
s t w z. 9. 



"B"g~a11 "B"Ja & ~MUl S"6"uwslul 
Optycy dyplomowani 

Poleca: 

- realizację recept wydziału zdrowia 
-realizację zleceń prywatnych 
- azeroki aaortyment opraw 
- każdy rodzaj 
azkieł 

Czynne od poniedziałku do piątku 
w godz. 9.00- 17.00 

i w soboty od 9.00 do 13.00 

Gabinet okulistyczny godz. przyjęć 
wtorki i czwartki od 16.00 

66-300 Międzyrzecz 
ul. 30 Styczńia 19, tel. dom. 33-15 

fiufał Włodarczyk 

FILMOWANIE 
KAMEJl-1 VIDEO 

* Śluby 
* Chrzciny 
* Studniówki 
* Komunie św. 

* Inne zlecenia 

* Czołówki komputerowe 
* Efekty specjalne 
* Podkłady muzyczne 

66-300 Międzyrzecz 
Os. Kasztelańs ·e 7c/4 



IVIIĘDZVRZECZ 
UL- 30-GO STYCZNIA 
TEL- 28-35 

RTV 
- TELEWIZORY 
- MAGNETOWIDY 
- ODTWARZACZE 
- ANT. SATELITARNE 
- POZYCJONERY DO ANT. SAT. 
- WIEŻE Hl-FI STEREO 
- RADIOMAGNETOFONY 
- SAMOCH. RADIOODTWARZACZ 
- GRY TV 
AGD 
- CHŁODZIARKI 
- ZAMRAżARKI 
- KUCH. MIKROFAL. 
- MASZYNY DO SZYCIA 

NA 
.RATY 
BEZ 

ŻIRANTÓW 

SPRZĘT RTV l AGD 

AUTORYZOWANY DEALER 

DOWÓZ NA TERENIE 
MIĘDZYRZECZA l KĘSZYCY LEŚNEJ 

BEZPŁATNY! 

- KUCH. GAZOWE 
- KUCH. GAZOWO-ELEKTR. 
- KUCH. Z PŁYTĄ CERAMICZNĄ 
- ZMYWARKI DO NACZYŃ 
- PRALKI 

ZAP WWNIAMY 
PROIII .. ONALNY 

MON ... AŻ P02YC .. ONIEIRrO~WW 
l AN... N SA... LIT.DIRI .. ~Citl 

* 
* 
* 
* 
* 
* 
* 

~.,(IJ.)fO łlO~.,.t.I.,EF:O'WE 11~t::lłN" 
Maciej Grobys 

30-go .Stycznia 47 66-300 Międzyrzecz 
TEL/FAX (09S41) 27-97, sklep 20-24 

komputery 
podzespoły 

drukarki 
• oprogramowanie 

literatura 
k • or1a 
materiały eksploatacyjne 

~ , 
Zapraszamy ~ SYSTEM * Pierwsza wpłata 1 0°/o ( niezależnie od wartości 

, do sklepu SPRZEDAŻY * Reszta kredytu max. do 24 rat 
przy ul. Swierczewskie o 23!!! · RATALNEJ * Wsz stkie formalności załatwiam na mie·scu 



TELEKOMUNIKACJA POLSKA S.A. 
ZAKŁAD USŁUG TECHNICZNYCH W POZNANIU 

ZApRASZA do: 
PIAcówki łtANdlowo ... usłuGOWEj 

Ju6ifatom 

.9Lntoninie i !Rpmanowi 
w Mi{dzyRzEczu pRzy ulicy SpokojNEj 6 
TEL (0 ... 9~) 41 26 ~2, fAx 41 29 }l 

placówka jest czynna od pon i edzi ałku do piątku 
od 930 do 17 30 

w soboty od 900 do 1300 

plAcówkA pROWAdzi SpRZEdAŻ: plAcówkA świAdczy vsłvGi: 
~ aparatów telefonicznych . ~ nadawanie i odbieranie 
~ osprzętu telekomunikacyjnego . faxów nr 41 29 31 
~ telefonów komórkowych i pagerów, ~ lączenie rozmów 
~ zetonów. kart magnetycznych; w razmównicy 
~ ksiązek telefonicznych , ~ wpłaty za rachunki telefoniczne 

Od 11 do 20 pd._d"ZiEJlJłikA 
z obzji DNiA l-\-cuościowc 

plt_OWAd"Zi'M .SlJR"ZLEdAi wybRANYC ĄPAllATÓW 
tRIII" CYF L, VERIS, ORTEL, PA SO IC 

TĄ lEJ o~ .. O% 

WszySTkiE ofmowANE TOWARY posiAdAjĄ ŚwiAdEcTWo HoMoloGAcji MŁ 

·i"""'" 

1Pan i dyrektor 1rlięchcyr~eckiego rnomu 
Kultu1ry ] o lancie 'Pacholak-Strye2ek 

or~ ws:;cystl~iH<t pracownikom tej placówki 
cbti ę l~ujemy ;;ia ::życ:;c-l iwość 

l pomoc organ,i~acyjną 
pr;g· wydawaniu . K1qfl. 

W nowyńd: roku cbtiałalności kulturalnej 
::życ:;cymy, wielu ciekawych potnysłów 

i samych sukcesów 
Redakcja 

K uriera 111ię yr;;ceckiego · 
,,{l. ' 

• 

ZESPO& IOWNO ·INSTRUMENTALNY 

Szeremetom 
z oiazji 25 fecia 

l~ ;JJ----~-
Sokołowski Artur 
ul. Moniuszki 3 
M-cz tel. 10-17 

Rafał Gojdka 
ul. Lipce 23 
M-cz tel. 16-21 
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Do przemyślenia .. . , 
MONOPOLISCI 

Paniom Elibiecie Skibickiej 
i Jolancie Helwig 

wyrazy głębokiego współczucia 
z powodu smierci Ojca 

PZU uchodzi za firmę z tradycjami - pewną, bez
pieczną i wypłacalną. Ale PZU na życie SA chyba 
biednieje, bo od sierpnia br każe sobie w PKO do 
każdej operacji finasowej pobierać opłatę w wyso
kości 1,50 zł od każdej polisy. Czy to signum tem
poris i kolejna możliwość wyciągnięcia przez mo
nopolistę pieniędzy od jeszcze żyjących ? 

Kolejny monapilista- ZGKiM -znowu zafundo
wał niespodziankę lokatorom, którzy mają wodo
mierze i każe im płacić zaliczkowo, a nie wg wska
zań licznika. Zakład się prywatyzuje, a użytkow
nicy mogą być nierzetelni , nie płaci ć za wodę, 
która znowu podrożała- i firma straci. Dziwne to 
tłumaczen i e. W rezultacie- założyliśmy wodomie
rze, żeby wiedzieć, za co płacimy, ale i tak mono
polista nas p rzechytrzył. Przy okazji stawiam py
tanie, które jak wszystkie poprzednie, łącznie z 
wołaniem o naprawę dachu - na pewno pozosta
nie bez odpowiedzi: czy do czynszu wliczone są 
opłaty za sprzątanie klatek schodowych ? Sprzą
tających z urzędu nie widać, a niektórzy lokato
rzy uważają, że jak płacą czynsz, to schodów myć 
nie będą. No i nie myj ą, a sąs iedz i złorzeczą. 

Kiedyś do sklepu firmowego przy masarni (za 
torami) chodziło się, bo taniej, wyroby zawsze świe
że i smaczne. Ostatnio ze zgrozą stwierdzam , że 
ceny są tam o wiele wyższe niż w mieście. A naj
dziwniejsze jest to, że często tam zaop.atr ują się w 
mię o wła ciciele międzyrzeckich sklepów i mu
szą sobie jeszcze wszystko do ceny wkalkulować. 

Nowi duszpasterze 
Od 1 września prace w Międzyrzeczu rozpoczęl i nowi księ

żą . W parafii pw. Milosierdzia Bożego w Bobowieku są to: ks. 
Andrzej Tymczyj -proboszcz i ks . Czesław Grzelak -wikariusz. 
W parafii św. Jana Chrzciciela: ks. Jacek Paterka. W parafii 
św. Wojciecha ks . Dariusz Siuda i ks. Sławomir Kukła . Wszyst
kim księżom życzymy Szczęść Boże ! w nowym miejscu pracy. 

Z. Laskowik "w drodze" 
,Gdyby nie alkohol, pewno nadal by tkwił w biznesie i odci

nał kupony od zdoby1ej popularności . Jedni koledzy poszli w 
politykę i chcieli nawet zostać prezydentami, inni stali się gwia
zdami disco-polo. Zenon Laskowik wybrał inną drogę . Posta
nowil odszukać siebie". Powyższy fragment pochodzi z wywia
du · rzeki przeprowadzonego przez Jana Grzegorczyka z Ze
nonem Laskowikiem, n iegdyś popularnym kabareciarzem, obe
cnie listonoszem. Wielu czytelników KM pamięta Go zapewne 
jako międzyrzeczanina , absolwenta LO. W ubiegłym roku go
ścił w Międzyrzeczu na Jubileuszu swojej szkoły . Zachęcam 
więc wszystkich do przeczytania calego wywiadu zamieszczo
nego w czerwcowym numerze poznańskiego miesięczn i ka ,w 
drodze" poświęconego życiu chrześcijan . 

AKS 
PS. Dziękuję Panu Ryszardowi Maciejewskiemu za prze

słanie mi w/w miesięcznika zawierającego anonsowany tekst. 

Nowa Przełożona 
Obrzycki Szpital Dla Psychicznie i Nerwowo Chorych ma 

nową przełożoną pielęgniarek. W drodze konkursu na to odpo
wiedzialne stanowisko została wybrana pani mgr Maria Rut
kawska, dotychczasowa oddzialowa na tzw. intensywnej w szpi
talu miejskim. Jest ona absolwentką Leceum Ekonomicznego 
w Ośnie Lubuskim. Ukończyła wydział pielęgn iarstwa na Aka
demii Medycznej w Lublinie, specjal ność- dydaktyka medycz
na. Nowej przełożonej życzymy sukcesów w pracy. 

AKS 

. Europa w toalecie 
Międzyrzecki Dom Kultury wzbogacił się w czasie wakacji o 

nowe toalety. Stare od dawna nie przynosiły chluby temu obiek-

Jak to więc jest ? Zapytałam szefów masarni, dla
czego tak podnieśli ceny i usłyszałam, że podniosą 
jeszcze bardziej, bo czynsz, światło i żywiec droże
ją , sprzedawców trzeba opłacić itp. Wiem, że wszy
stko drożeje- ale dlaczego w sklepie obok ma arni 
musi być drożej niż w mieście- tego pojąć nie mogę. 
Spacerując w kierunku Głębokiego zastana

wiam si ę, gdzie kończy się Międzyrzecz i czy sta
cja benzynowa SOLO leży jeszcze w granicach 
miasta, czy nie, bo tablica jest tuż za zakrętem do 
Rokitna. Jest tam też znak ograniczający prędkość 
do 60 km , którego absolutnie nikt nie przestrze
ga. Dlaczego nie widać tam radiowozów policyj
nych hamujących szalonych kierowców ? A może 

znak: kontrola radarowa trochę by pomógł ? Po 
drodze mijam wystawę REMPOL-u, któr y rekla
muje swoje wyroby- no i dobrze, bo jest si ę czym 
pochwalić , ale terenu przed wystawą pochwalić 
nie można- i cała ekspozycja bardzo przez to tra
ci, a szkoda. 

Ładna jest nowa Poradnia Ogólna - ale dlacze
go nie zaznaczono fugami albo kolorową taśmą 
schodów - pułapek ? Dorośli - zanim przeczytają 
ostrzeżenia - zdążą się potknąć, a co z dziećmi , 
które nie umiej ą czytać ? 
Ciągle cieszą kolorowe przystanki autobusowe 

i estetyczne kosze na śmieci. Nie zmogli ich je
szcze wandale - i to jest wspan iałe . 

Izabela Stopyra 

towi. Obecnie, po generalnym remoncie, wyglądają szalenie 
europejsko: kafelki, terakota, lustra, kabiny itp. Pani dyrektor 
zastanawia się jednak: jak długo ? Bo przecież trudno iść za 
każdym do toalety ? Jako międzyrzeczanka chcę wierzyć , 2e 
obawy te są bezpodstawne, że korzystać z niech będziemy 
tak, jak wyglądają , czyli po europejsku ! 

AKS 

Zaorosili nas 
1) KLUB GARNIZONOVvY w Międzyrzeczu na koncert Repre

zentacyjnego Zespołu Artystycznego Wojska Polskiego. 
2} Dyrekcja SP2 oraz Firma IN STALKO na uroczyste otwarcie 

sali gimnastycznej, 
3} Dyrekcja KRP Międzyrzecz i Dyrekcja SP5 na uroczyste · 

otwarcie gabinetu biologicznego wyposażonego przez poli
cję niem iecką . 

4} Dyrektor Domu Pornocy Społecznej dla Dorosłych w Rokit
nie mgr B. Macina na VI Gorzowską Olimpiadę Specja l ną . 

5) MOKSiR na imprezę ,Pożegnanie lata". 
Dziękujemy. 

składają 

dyrektor, nauczyciele i pracownicy PSM I 
stopnia w Międzyrzeczu 

Spfzedam pilnie 
- dom o pow. 200m2 

· samochód honda civic 
- stół bilardowy 

E. W. Międzyrzecz, ul. Mickiewicza 52 

Poszukuję kawalerki 
do wynajęcia w Międzyrzeczu 

tel. 13·12 po godz. 15.00 

Pomieszczenie biurowe 
do wynajęcia 
- 20 m kwadr. 
-telefon 
Informacja tel. 17-60 
w godz. 11 .00 - 16.00 

• Dyżury Aptek • 
Od 11.10.96 do 17.10.96 
apteka, ul.30 Stycznia 51 
Od 18.10.96 do 24.10.96 

apteka "Nagietek", ul. Konstytucji 3-Maja 16 
Od 25.10.96 do 01 .11 .96 

apteka "Medyk", ul. Chrobrego 12 
Od 27.09.96 do 03.10.96 

apteka "Aspirynka", Oś . Centrum 3 
Od 04.10.96 do 10.1 0.96 

apteka "ratuszowa", ul. Rynek 

PS'fCDOLOG 
mgr KRYSTYNA SIESTRZEŃCEWICZ - BOHUSZ 

SPECJALISTA PSYCHOLOGII KLINICZNEJ 

*diagnostyka i konsultacje dla potrzeb lekarskich 
* diagnostyka trudności w nauce i wychowawczych 
*porady 
* psychoterapia (z zastosowaniem m. in. hipnozy) 

Rejest•acja tele~niczna 
pod n• 29·4t wew. 242 po tsoo 
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NIE PRZEGAP SZANSY ! 
ILOŚĆ MIEJSC OGRANICZONA ! 

Nowość ! Profesjonalne odc:hudzanłe 
oraz uzysliłwanłe zgrabnej sylweflii 

pod Oliiem spec:jalłsfóW: leliarza ł mgr rehabłiUac:jł. 

* trening siłowy 
* hydromasaż 

Polecamy: 

* gabinet lekarski (ustalanie diety) 1 
* gimnastykę dla pań 
* usługi rehabilitacyjne 
* gimnastykę korygującą figurę 
* leczenie zespołów bólowych kręgosłupa 
* ćwiczenia korekcyjne wad postawy u dzieci (skoliozy) 
*saunę 

ADRES: 
Szpital Miejski 

66-300 Międzyrzecz WLKP. 
ul. Konstytucji 3-go Maja 35 

Telefon 22-91 wew. 278 

Zapisy telefoniczne w godz. 8.00-12.00 lub osobiście 

Zajęcia prowadzone będą w: 
PONIEDZIAŁICI 

ŚRODY 
PIĄTKI 

w godzinach od 18.00 do 21.00 

ROZPOCZEiCIE ZAolEiĆ: Ot. t0.96P. 

Bdtłitska łirma DOSS(HE 
od lat produkutąta 

swote wyroby w Polste 
w wytwórniath pasz 

w Haliszu i Sandomierzu 
oleruje hodowtom 

drobiu, bydła i trzody chlewnej 
wysokiej jakości mieszanki pełnoporcjowe 

koncentraty i superkoncentraty 

PRZEDSTAWICIEL 
inż Marek Leja 
ul. Rocha 19 
tel./fax 17-35 
Międzyrzecz 

PUNKT SPRZEDAży 
Suszarnia Międzyrzecz SA 

ul. Winnicka 46 

l • Nr 10(68) 

BIURO TURYSTYCZNE 11MAŁGORZATA11 

Przedstawiciel Handlowy 
Polskiego Biura Podróży OBBIS '.r'RAVBL 
Polskiego Biura Podróży S.A. ~p. Be Pe ~ • -

' 

PLANUJESZ WYJAZD KRAJOWY LUB ZAGRANICZNY 
PRZYJDŹ ! 

U NAS ZAŁATWISZ WSZYSTKO ! 

BILETY KOMUNIKACYJNE 
* lotnicze krajowe i międzynarodowe 
*autokarowe międzynarodowe 

TURYSTYKA 

Gwarantujemy poczucie komfortu, 
rzetelność usług. 

Zapraszamy 
PN-PT -10-17 
SOB. -10-14 

informacje Biuro Turystyczne "Małgorzata" 
ul. 30 Stycznia 55 6&-300 Międzyrzecz 

tel/fax (09541) 17-60 

INFORMACJE 
UWAGA- 27.09- 14.1 0.96 

WIELKA PROKOCJA IMPREZ KATALOGU PeBePe S. A. 
-JESIER, ZIMA, WIOSRA 96 /W 

Pol a kie B i uro Podróży S . A. w d n iach i!T . 09 .= 14 .1 0 . 96 

organ izuje promocyjną sprzedaż wszystkich i mprez z 
kala losu • JESIER; ZIMA, WIOSilA 96/97 " n a specjal n ych 
wa runkac h . 

Promocją objęle są ws zystkie imprezy z e szczegól n ym 

u wzgJt;<lrlltHliHm Wl'SP KAN.ANYJSK1Cłl 

1. l{YSPY KAił!RY JSK IE 
a - lis t opad /decyduje dala wylotu z kraju/ 

wszy s tkie i mprezy kala l ogowe - ZOZ 

b - g rudzieri - wszyslki e i mprezy kula l ogowe do lerllinu 
1 2 -· 19 . 12 . 96 włączn ie - f'OX 

c - styczeń - t~rminy 02 - 09 . 01.97 , 

09 - 16 . Ol. 9T, 16 - 23. Ol. 9T - 15X 

d - p ozosta l e terminy - g 

2.DLA CAŁEJ OFERTY (poza Wyspami Kana r yjskimi) 

na ca ł y sezon - fl 

ZHI ZKA UDZIELANA JEST POD VA.RUHKIEM: 
a) zakupu imprezy w trakcie trwan i a akcji, tj . 

" ok r esie 2T . 09 - 14. 10 . 96 
b} wpłaty 1 OOZ wartości imprezy w momencie zakupu! 

B JUDO TUDYSTYCZlłł." "HALGORZ A TA • 
u/.JO- go Stycz n ia 55 

66 - JOO Hiędzyrzec:z 

tellfax(095 - 41} 1 160 

POLSKIE BIURO PODRÓŻY S .A . 
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Doktor Podbielski uhonorowan 
p0 blisko dwuletnich korowodach z 

nadaniem nazwy ulicy im. Tadeusz_a 
podbielskiego procedura z.ostanle ~akon ~ 
czona. Na najblizszej sesji rady miejsklej 
będzie podjęta uchwała o nazwame ulicy 
między Przychodnią Ch_i~ur_giczną a Do
mem Pornocy Społecznej 1m1en1em nasze
go zasłużonego ~ieszkańca. Uważam, że 
lokalizacja oraz jej obecny stan techniczny 
są odpowiednie dla uhonorowania człowie
ka, który poświęci! całe _życie na pomoc lu
dziom i ich braciom mniejszym. 

Po dokonaniu formalności prawnych 
związanych z podjęciem uchwaly przewi
duje się zorganizowanie_ uroczysteg? od
słon ięcia tablicy. Termln 1 przebieg tej uro
czystości nie są jeszcze ustalone ale wielu 
radnych uważa , że dzień 28 października 
(imieniny Tadeusza) byłby odpowiednim. 
Cykl wydawniczy KM nie pozwala na infor
mowanie naszych czytelników o wydarze
niach z ostatniej chwili dlatego tez proszę 
aby informacje o terminie i miejscu wyda
rzeń szukać w Urzędzie Miasta i Gminy, na 
tablicach ogłoszeń oraz słupach ogłosze
niowych. Wydaje mi się, że nasz liczny 

udział w tej uroczystości będzie wyrazem 
szacunku i podziękowania dla zasłużone
go M iędzyrzeczan i na. 

O Alfie Kowalskim - po wyremontowa
niu ulicy Podzamcze oraz zagospodarowa
niu przyległego terenu. 

Bohdan Rudnicki 

POWOŁANIE NAUCZYCIELSKIE 
Rozmowa z mgr Barbarą Sawalą , emerytowana 

nauczycielką, metodykiem nauczania początkowego . 

Co chciałaby pani opowiedzieć czy
telnikom o swojej drodze do zawodu 
nauczycielskiego ? 

Ukończyłam Liceum Pedagogiczne w 
Ośnie Lubuskim. 

Czy może pani opowiedzieć o swojej 
pracy w szkole ? 

· Nakaz pracy otrzymałam do Szkoły Pod
stawowej w Brzozowcu. W 1962 roku prze
niosłam się do Szkoły Podstawowej Nr 1 w 
Międzyrzeczu . ,Jedynka" wówczas liczyła 
okola 1 000 dzieci, około 30 nauczycieli. 
Mlodsze dzieci uczyły się w baraku. Nako
rytarzu stała ,ława kościelna" , na której w 
czasie przerw nauczycielki spożywały śnia
danie, prowadzono rozmowy towarzyskie, 
czuwano nad bezpieczeństwem dzieci. Gro
no nauczycielskie było bardzo zżyte. Praca 
była zmianowa. 

W 1965 roku zostaję powołana na instruk
tora metodycznego-nauczania początkowe
go. Do moich czynności należało : organizo
wanie konferencji metodycznych, zespołów 
samokształceniowych i konsultacji zespoło
wych i indywidualnych nauczycieli , prowa
dzeme lekcji pokazowych dla nauczycieli na 
terenie miasta. 

.Jakie są największe sukcesy w pani 
pracy ? 
. - ~ukcesem moim jest ukończenie Wy
zs~ej Szkoły Pedagogicznej w Zielonej 
Gorze, vakresu pedagogiki nauczania po
czątkowego , z tytułem magisterskim w 1977 
roku : Zd~bycie III stopnia specjalizacji nau
czyclel~klej w Warszawie, wiele publikacji w 
cza_sop1smach metodycznych, biuletynach 
reg1?nalnych i krajowych. 

· Uwazam się za nauczyciela i wychowaw
cę z powołania . Za całokształt pracy dydak-

BARBARA SAWALA 

tycznej w szkole zostałam uhonorowana: 
-Krzyżem Kawalerskim Odrodzenia Pol

ski {1986}, 
- Medalem Komisji Edukacji Narodowej 

{1983}, 
- Złotym Krzyżem Zasługi (1975) oraz 

wieloma innymi. 
Co chciałaby pani powiedzieć nau

czycielom ? 
Nie ma piękniejszego zawodu, nad zawo

dem nauczycielskim. Nie zrażać się chwilo
wymi trudnościami. Zawsze mieć na uwadze 
dobro jednostki. 

Wszystkim nauczycielom w dniu ich 
święta serdeczne życzenia wszelkiej pomy
ślności w pracy i życiu osobistym. 

Dziękuję za rozmowę 
Kazimierz Ku las 

UWAGA! 
Skupuję skóry z nutrii, lisów i karakuły 
~prawione i niewyprawione. 
IVhędzyrzecz - targowisko ul. Garncarska 
(Parking samochodowy) w kazaą sroaę 
~godz. 14.00 - :1..5.00. 

kup przy samochodzie Audi 80. 

.. RADUJE SIĘ SERCE. RADUJESIE DUSZA ... " 

ORZEŁ BIAŁY 
Serce i dusza, i oczy radowały sie dzieki Re

prezentacyjnemu Zespołowi Artystycznemu 
Wojska Polskiego, k1óry 1 O wrzesnia przedstawił 
nam barwne, roztańczone widowisko historyczno
muzyczne, pt. ,Orzeł biały'. 

Głownym tworzywem spektaklu są pieśni rycer· 
skie, żołnierskie , powstańcze, partyzanckie i pio
senki z l i li wojny światowej oraz współczesne. 

Skladają się one na obraz dziejów Polski, uka· 
zują czasy dawnej świetności , mądrość twórców 

Konsty1ucji 3 Maja, bohaterstwo uczestników po
wstań narodowych i obu wojen. 

Widowisko rozpoczyna XIII wieczna ,Bogurodzi
ca' w wykonaniu chóru męskiego 
odzianego w historyczne stroje wo
jów. Nastrój potęguje panujący na 
scenie półmrok. Kontrastem do tego 
statycznego, podniosłego początku 
jest przepiekny, kolorowy, rozświetlo
ny polone, Witaj Królu' do muzyki K. 
Kurpińskiego. 

W widowisku przeplatają się 
kolory i nastroje tak, jak zmieniała 
się sytuacja Polski w ciągu wie· 
ków. Istotnym elementem spekta
klu sa doskonale wkomponowa
ne polskie tańce narodowe i ludo
we. Dostojne polonezy, pełne werwy muzyki, kra
kowiaki i oberki, a też tańce towarzyskie z okre
su międzywojennego charleston i lambethwalk. 

Koloru i blasku dodają bogate, strojne kostiu
my historyczne oraz rekwizyty będące wiernymi 
kopiami oryginałów. 

Chór i soliści dysponują pięknymi głosami i 
świetną dykcją. balet cudowny, precyzyjny, ele
gancki i zawsze z uśmiechem. Podziwiałam kon
dycje tancerzy, dla których był to juz drugi występ 
tego dnia, ponieważ dzięki uorzyjmości Zespołu 
o godz. 12.00 odbył się koncert dla szkół . Wielka 
szkoda, że nie wszyscy uczniowie starszych klas 
wykorzystali taką wspaniałą lekcję historyczno
artystyczną. Bywanie na koncertach to również 
element edukacji i dydaktyki, nauki zachowania i 
dyscypliny. Tym bardziej szkoda, że spektakl stał 
na bardzo wysokim poziomie. 

Dobór pieśni i ich interpretacja u wielu widzów 
wywoływały wzruszenie i szybsze biecie serca. 
W niejednym oku pojawily się łzy podczas pio
senki "Białe róże'. 

Dzieki temu widowisku mlodsza mlodzież mo
gla poznać zielone, eleganckie, wyjściowe mun
dury żołnierzy, które niestety pa re lat temu z nik· 
nęly z naszych ulic. 

Występ zespołu zakończy! się bisowaniem fi
nalowego utworu ,Piękna nasza Polska cala '. 
Doszly mnie sluchy, że wykonawcy byli mile za
skoczeni gorącym przyjęciem i atmosferą panu
jącą na widowni . 

Reprezentacyjny Zespól Artystyczny Wojska 
Polskiego powstal w 1943 roku 
jako maly teatr frontowy. W ciągu 
50 lat swej działalności przeksztal
cil się w dużą ponad 1 00-osobo
wą insty1ucją artystyczną. 

Zespól tworza soliści-wokali
ści , ponad czterdziestu chórzy
stów, 12 par baletowych, 46 instru
mentalistów. W ich posiadaniu jest 
ponad 1 000 kostiumów i rekwi
zytów. W repertuarze Zespołu są 
widowiska historyczne. baletowe, 

programy estradowe i operetkowo-musicalowe. 
W tworzeniu obecnego kształtu Zespolu i jego 

rangi artystycznej mi a lo udział wielu znanych ar-

tystów m. in. R. Hanin, B.ldysz, B. Paprocki. 
Zespół wielokrotnie występowal za granicą . 

Koncertował w Chinach, Korei, Kanadzie, USA, 
we Francji, w Wielkiej Brytanii, Belgii, Szwajcarii i 
krajach Europy Wschodniej. 

Za swe osiągnięcia artystyczne uzyskal wie
le nagród i wyróznień , m. in. Krzyż Komandor· 
ski Ordaru ,Polonia Restituta' z Gwiazdą . 

Występ Zespolu moglismy obejrzeć dzięki 
temu, że wracając z zagranicznego turnee ze
chciał wystąpić w przygranicznych gminach. Do 
Międzyrzeza został zaproszony przez Kierowni
ka Klubu Garnizonowego, który wspólnie z Za
rządem naszej gminy sfinansował koncert. 
Podobno planuje się zaproszenie Zespołu na 
obchody 750-lecia nadania Międzyrzeczowi praw 
miejskich i miejmy nadzieję , że uda się zgroma
dzić lundusze na ten cel. Myślę , że wszyscy 
uczestnicy koncertu polubili wykonawców i chęt
nie zobaczą ich u nas ponownie. 

W. Murawska 

Z okazji imienin 

Teresie Rutkowskiej 

mąż z córką Emilianq 
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PROMlEN - CONFEX - ? 
• 

- Na początku był " Promień " (1949), 
który kojarzył się z flanelowymi koszu
lami, późn iejszy Confex to tzw. odrzuty 
z eksport\J. A co dziś szyjecie i gdzie 
moźna kupić wyroby pana firmy ? {rozmowa z prezesem Confexu - panem Tadeuszem Lipskim) - Jak j uż wspomnialem szyjemy na za
mówienie niemieckie, w/g ich wzorów i z 
ich tkanin. Są to : koszule, bluzki, kamizel
ki , sukienki , szlafroki. Właściwie całą pro
dukcję wysyłamy do Niemiec, gdzie jest ona 
rozprowadzana przez sieć domów handlo
wych należących do naszego wspólnika (za 
jedna bluzkę uzyskujemy 7 marek). Dlate
go nasze wyroby są trudne dostępne w Mię 

dzyrzeczu. Nie posiadamy już swoich skle
pu firmowego. Gdyby jednak do nas zgło
sił się do nas polski kontrahent gotowi je
steśmy do rozmów. Niestety układ po pry
watyzacji będzie się wiązał z utrata nasze
go znaku firmowego oraz nazwy. Jubileusz 
50 lecia powstania praprzodka .Promienia" 
przypada na rok 1999. Nie jestem dziś w 
stanie powiedzieć jak będziemy się nazy
wać i czy będziemy go obchodzić . Jestem 
jednak przekonany, że będziemy istnieć . 

- Do naszej redakcji dotarły ostatnio 
n i epoko j ące wiadomości o ryc hłym 
upadku Confexu, a co za tym idzie ma
j ącyc h n astąp ić zbiorowych zwolnie
niach. Zdaje się to potwierdzać o zac ią
gniętej przez zakład pożyczce z 
tzw.Funduszu Świadcze ń Gwarantowa
nych na wypłaty dla pracowników. 
Proszę o skomentowanie tych sygnałów. 

- Prawdą jest, że w maju zmuszeni byli
śmy wziąć kredyt z FŚG w wysokości 900 
mln starych zł na wypłatę wynag rodzeń. 
Jest to kredyt nieoprocentowany, będzie
my go spłacać od stycznia 1997 roku. Praw
da jest, że płace obniżyły się z 800 (w stycz
niu) do 510 zł obecnie. Nie znaczy to jed
nak, że przewiduję rychły upadek zakładu, 
a co za tym idzie masowe zwolnienia. Za
kład przeżywa kryzys już od 1994 r., a wią
że się to z ogólną recesją w branży tekstyl
nej w Europie. Nasza produkcja opiera się 
prawie w całości na zamówieniach kontra-

hentów niemieckich, w 95% właśnie do Nie
miec ją eksportujemy. Trudności naszych 
kontrahentów, załamanie rynku, obniżenie 
cen sprzedaży wpływają niekorzystnie na 
kondyncję finansową naszej firmy. Swoje 
wyroby zmuszeni jesteśmy sprzedać poni
żej kosztów produkcji. Uważam , że należy 
jak najszybciej podjąć działania zmierzają
ce do poprawy sytuacji zakładu. 

- Czyli, według pana Confexowi nic 
nie grozi, choć np. w Rejonowym Urzę
dzie Pracy nie widać waszych ofert, tzn. 

· nie będzieci e zwalniać ale nie będzieci e 
zatrudniać . Czy świadczy to o stabiliza
cji załogi, czy o stagnacji w zakładzie ? 

-Oczywiście jest to przejaw stagnacji. Obe
Cf1ie zatrudniamy 200 osób: 50 w Przytocznej i 
150 w Międzyrzeczu. Uważam , że zakladowi 
potrzebna jest zmiana organizacyjna. Podjęli
śmy już kroki restrukturyzacyjne. Będzie to pro
ces kilkuetapowej prywatyzaqi. Jako, że brak 
nam własnego kapitału funkcjonujemy na kre-

dytach. W tym miejscu muszę podkreślić zna
czenie dla zakładów właściwej współpracy z 
naszym kredytodawcą, a jest nim Pomorski 
Bank Kredytowy. Współpracę z Bankiem mogę 
nazwać partnerską z czego jestem bardzo za
dowolony. Jak już wspomnialem dążymy do 
prywatyzaqi zakladu. Partnerem strategicznym 
będzie dla nas firma niemiecka, która przejmie 
60% udziałów, Confex 40%. W pierwszym eta
pie sprywatyzujemy filię w Przytocznej. Oczy
wiście pracownicy maja również prawo do wy
kupienia udziałów po 40 zł każdy. Jeżeli ten 
etap zakończy się powodzeniem sprywatyzu
jemy też zakład w Międzyrzeczu . Prawie od 
dwóch lat przekonywałem załogę o koniecz
ności tych dzialań . Wreszcie uzyskałem akcep
tację i teraz musi mnie i nam wszystkim się 
udać. Nie będziemy więc zwalniać pracowni
ków, chyba że nie będziemy mieć innego wyj
ścia . A za jedyne wyjście uważam podział za
kładu na mniejsze poprzez rozpoczętą właśnie 
prywatyzację . 

-Dziękuję . 
rozmawiała 

Anna Kużmińska -Świder 

Turystyczne przebudzenie samorządu ? cd. 
recepcji na Głębokim . Razem z kwotą 26.000 zł 
wydaną w ubieg~m roku daje to naprawdę dużą 
sumę, która praktycznie nie rozwiązuje problemów 
wczasowiczów ani nie uatrakcyjnia pobytu. Dlacze
go taka olbrzymia kwot na recepcję a nie na urzą
dzeni.e np. kąpielisk w Kęszycy, Bobowicku, Kur
sku, Zółwinie , Kuligowi e itp., itp. Sądzę, że zrobie
nie kilku kąpielisk daloby większy efekt niż jedna 
recepcja, która pierwotnie miała kosztować 50.000 
zł. Uważam, że dzieje się tak dlatego, że nie ma 
spójnego działania. Czegóż się jednak spodziewać 
skoro tematyka turystyczna jest przez radnych igno
rowana. Przykładem jakże dotkliwym niech będzie 
czerwcowa sesja, na której tematyka ochrony śro
dowiska i turystyki została rozpoczęta i przerwana. 
Następny termin dyskusji w tych sprawach jest nie
znany. 

W poprzednim numerze KM z goryczą pisa
łem o braku wizji i perspektywicznego rozwoju 
turystyki w naszej gminie. Teraz chcę przedsla· 
wić argumenty, które spowodowały postawienie 
takiej tezy. 

Biorąc pod uwagę położenie naszej gminy, 
uzbrojenie w infrastrukturę przemysłową , istnie
jące przedsiębiorstwa oraz dotychczasową tra· 
dycję gospodarczą nie widzę innej możliwości 
jak pójście w rozwój turystyki. Proszę się zasta
nowić czy na naszym terenie możemy rozwinąć 
duże zakłady przemysłu lekkiego lub ciężkiego 
? Czy możemy rozwijać jakąś gałąź produkcji, 
która szkodzilaby środowisku ? Właśnie turysty
ka jest najczystszym ekologicznie przemysłem . 
W usługach z tym związanymi może być zatru
dnionych wielu mieszkańców. Wielu producen
tów rolnych mogłoby zacząć produkować zdro
wą żywność , na którą jest coraz większe zapo
trzebowanie. 

W krajach, które postawiły na szybki rozwój, 
a nie mają przemysłu i nowoczesnych techno
logii wybierają właśnie turystykę jako .suprprze
mysl". Przykładem niech będzie Tunezja. Nie 
jesteśmy Tunezją , nie mamy Sahary ani cieple
go morza, ale leżymy w Europie i mamy inne 
walory równie interesująqe. Takich jezior, rzek, 
pól i lasów nie ma gdzie indziej. Dlaczego nie 
możemy tego bogactwa naturalnego wykorzy
stać do zarabiania pieniędzy? A może nasi mie
szkańcy wol ą w inny, mniej legalny sposób do
rabiać do .kuroniówki • ? Wydaje mi się , że czas 
najwyższy aby odpowiedzieć sobie na pytanie, 
czy ta ,turystyczna żaba" jest nam potrzebna ? 

Czy może lepiej byłoby zamknąć się we wła 
snym grajdołku , postawić wokół chiński mur i 
użerać się we własnym sosie. 

Od samego początku działalności obecnej ka
dencji rady miejskiej sprawy turystyki nie znajdo
wały uznania u radnych. To, że nie ma odpowie
dniej komisji może by jakoś wytłumaczyć, ale to, 
że problematyka ta nie mieści się w zakresie prac 
żadnej komisji może mówić jednoznacznie o braku 
zainteresowania. Dwa lata temu jedna z komisji 
przeprowadziła lustrację obiektów i terenów do tu
rystycznego zagospodarowania. Zgłoszono kilka 
propozycji, postawiono parę wniosków a efekty ja
kie są nikt nie widzi (bo ich nie ma). Od początku 
wnosiłem o przyjęcie jakiegoś programu działania 
dla naszej gminy i kadencji, planu perspektywicz
nego rozwoju czy też , jak to obecnie się dumnie 
nazywa .strategia dla gminy". Nie jestem na tyle 
naiwny by sadzić, że turystyka rozwiąże nam wszy
stkie problemy i będzie panaceum na wszystko. 
Jestem natomiast przekonany, że turystyka może 
być kołem zamachowym w rozwoju, a w perspek
tywie kilku lat źródłem znacznych i stabi lnych do
chodów tak dla mieszkańców jak i dla gminy. Wy
daje mi się , że przykład innych gmin, które poszły 
w tym kierunku jest dobrym potwierdzeniem lakie
go rozumowania. W naszej gminie natomiast tury
stykę zaczęto realizować od pobierania opłat "kli 
matycznych" za pobyt na Ośrodku Głębokie . To, 
że nie ma tam kanalizacji i beczkowóz z .wiejskim 
powietrzem" kilkakrotnie przejeżdża przez Ośrodek 
to ma pewnie świadczyć o atrakcyjności . To, że 
wodociąg co jakiś czas dostarcza zamiast wody 
"herbatę" to też należy uznać za atrakcję . Jeżeli do 

Jubilatom 

Wiesławie i Piotrowi Ciqżyńskim 
z o!(azji 10 fecia zawarcia zwiqz!(u mafżńs!(iego 

·ffll·. ~.· ... . zrfrowia, szczęścia i widu,. ~ .. __",. 
-~f ~ · spędz.onych fat . , ) 
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ma;;,a, córka, siostrlJ i brat z rodzinami 

lego dołączyć przeciążenie sieci energetycznej i 
występy złodziejsko-chuligańskie to naprawdę bę
dziemy mieli .swojskie klimaty". Doskonale zdaję 
sobie sprawę , że aby Ośrodek ten doprowadzić do 
przyzwoitego poziomu trzeba wyłożyć duże nakła
dy finansowe. W tym miejscu pytam jednak czy 
gmina jest od tego by prowadzić działalność go
spodarczą. Czy nie lepiej ustal ić, że piekarz będzie 
piekl, szewc robił buty a lekarz l eczył. Czy samo
rząd i gmina jest od tego żeby każdemu dać goto
wy produkt do ręki . Zostawmy działalność gospo
darczą specjalistycznym podmiotom, które należy 
zachęcać do inwestowania i produkowania na na
szym terenie. Rolą gminy niech pozostanie zabez
pieczenie potrzeb bytowych, promowanie walorów, 
kontaktowanie ze sobą inwestorów, reklamowanie 
ich działalności , niech zarabiają jak najwięcej po
nieważ tylko wówczas nasi mieszkańcy będą bo
gatsi. A co my widzimy w naszym budżecie gminy 
? Kwotę 97.000 z ł (prawie miliard) na wykonanie 

Na koniec po raz kolejny zdaję sobie i Pań
stwu pytanie, czy potrzebny jest nam rozwój 
poprzez turystykę? A może mamy inne szan
se, których ja i radni nie dostrzegamy. 

Bohdan Rusiecki. 

• nasiona • narztdzia 
• krzewy • folia 
• drzewa • torf 
• środki ochrony roślin 
• nawozy • rozsady 

ZAPRASZAMY CODZIENNIE: 9,00 - 17,00 

ROMAN BOŻEK 
MIĘDZYRZECZ-WYBUDOWANIE 26 



Nr 10(68) KURIER MIĘDZVRZECKI Str. 19 

~P. ~ Po,.s 
~'ł- ~ 

1 -<' 
(/) c:: 

2 

~ ~ 
"'&>o ~<.."' 

if VtrHI~' 

Myślę, Że ;es t to oapowiedni moment, aby podziękować całej redakcji za miłe 
przyjęcie w Waszym gronie i za to wszystko , czego nauczyłam się w "Kurierze". 
Za to, że drukowaliście moje pierwsze naiwne teksty i daliście mi możliwość 
poznania tajników dziennikarstwa. Z pewnością do dzisiaj nie umiałabym do
brze pisać na maszynie, gdyby nie fakt, że Pani Ania przestała przyjmować 
teksty pisane ręcznie. Pamiętam, kosztowało mnie kilka zarwanych nocy, ale 
bez tego teraz nie poradziłabym sobie. 
jeżeli chodzi o mnie, to mogę powiedzieć, że robię to o czym marzyłam. Mie

szkam w Warszawie i pracuję w Polskiej Fundacji im. Roberta Schumana. 
Instytucji , która działa przy biurze poselskim T. Mazowieckiego, a zajmuje się 
integracją Folski z Unią Europejską, koordynacją działalności instytucji poza
rządowych, organizacją konferencji międzynarodowych. Początki były oczywi
ście trudne. Musiałam odnaleźć się w świecie komputerów, a peidżerów, a przede 
wszystkim w tzw. "kronice towarzyskie". Pracuje tu W Bartoszewski, T Mazo
wiecki, P Nowina- Konopka, wielu cudzoziemców i jeszcze kilka osób, których 
jeszcze nie znam. najważniejsze, że jest miła atmosfera i ciągle coś się dzieje. 
Od października będę studiować tu prawo. 

Z powo.du tego , że jestem z Międzyrzecza nie spotykają mnie jakieś szczególne 
przykrości. W fundacji wszyscy są z Warszawy, a więc im nawet przez myśl nie 
przychodzi, że mogę być z poza. Koledzy Macieja Sojki bardzo mi pomagają . 

Zapowiada się bardzo pracowity dla mnie rok, alejeżeli kogoś w Międzyrze
czu interesuje to, co się dzieje w stolicy (zza kulis), to od czasu do czasu mogę 
napisać jakiś tekst lub zrobić wywiad z ludźmi, do których mam " dojście". 

Z pozdrowieniami dla całej redakcji 
Agnieszka Zientecka 

Wakacje w Anglii 
21lipca bieżącego roku dziesięcioosobowa grupa w składzie: Kasia Kowalik, 

Marta Grzesik, Rafałjurczyszyn, Kasia Pucek, Magda Staticzuk, Karolina Wilk 
- SP-3, Ewa Murzyn- SP-6, Agnieszka Zaremba, Ania Blask, Qla Frabińska -
LO wyjechała na kurs językowy de Anglii. 

Organizatorem wyjazdu i opiekunem naszej grupy była pani Irena Buzare
wicz, nauczyciel j. angielskiego w Liceum Ekonomicznym. Trasa przebiegała 

przez Niemcy i Belgię, skąd odbyła się przeprawa promowa do Ramagate. Po 
przyjeździe zostaliśmy mile powitani przez angielskich opiekunów, którzy odwie
źli nas do przydzielonych nam rodzin. Każdy z nas dzielił pokój z osobą różnej 
narodowości, z którymi utrzymujemy listowne kontakty. Codziennie chodzili
śmy na trzygodzinne zajęcia . Spędzony tam czas to nie tylko czas nauki, ale 
także zabawy, o którą zadbali organizatorzy kursu. Nauczyciele byli mili i przy
jacielscy, mieli oryginalne pomysły a zajęcia z nimi były interesujące i zabaw
ne. Każdy dzień dostarczał nowych wrażeń i niespodzianek. W każdy weekend 
były organizowane wycieczki, dzięki którym poznaliśmy wiele pięknych miast i 
zabytków. Zwiedziliśmy Londyn, Cambridge i Cantenbury. 

Pierwszy wyjazd do Anglii napawał nas lękiem, ale następnego nie możemy 
się doczekać. 

Nasz pobyt w Ramsgate wspominamy bardzo mile. Nie boimy się już mówić 
po angielsku, gdyż każdy z nas rozmawiając z Anglikami stał się odważniejszy 
i Pewniejszy swoich możliwości. Mamy nadzieję, że w następnym roku doświad
czymy podobnych wrażeń. 

Uczestnicy 

GRUPA DZIECI Z OPIEKUNKĄ W RAMSGATE (ANGLIA) NA KURSIE JĘZYKOWYM. LIPIEC 1996 

DEBIUTY LITERACKIE 
l. W ogrodzie twym 
niebo jakby inne 
i drzewa zaklęte rozmyślają, 
sięgając po kryjomu w przestworza 

niebieskie. 

Tu owoców lata starczy 
dla każdego wędrowca i poety. 
W cieniu drzew mieszka wiatr, 
a serce moje dzwoneczki, 
dotykane tym wiatrem - spiewa. 

Znaleźć drogę do wieczności 
i do Ciebie synu Słońca . 

3. jak święty deszcz 
spadasz na ziemię, 
ja stojąc w tym deszczu 
zbieram każdy okruch ciebie. 
Powoli i delikatnie. 
f esteś w kroplach które 
spadają na me włosy, dłonie 
i usta . Kocham deszcz. 

Tu marzenia plotą się same 
wśród kwiatów, traw zielonych 
Cisza słodko pachnie tobą 
bo znów tu jestem .. . 

4. Pod mymi skrzydłami chowasz się 
dziecinko, kochanku najczulszy co 
ranisz, znikając za drzwiami 
podłego świata. 

Nie odchoć. 
2. Dzień nzarodzin 
stał się symbolem. 

To twój teatr, ikony i czarne madonny. 
Obraz nieskończony. Niedojedzony 

I powstali by być jednością z niebem 
i ziemią 

Aby tworzyć piękno i grzech 
A potem kochać się bez pamięci. 
l żeby biec za myślą 

chleb 
i wina kropel kilka. Tu rzeźbisz mnie 
palcami swymi - delikatnie miłością 
kwiaty wpinasz we włosy, na szyję 
korale jarzębinowe wkładasz. 

płynąć z ptakami A gdy noc kroczy dumnie. Znikasz 
płakać w deszczu w niej 

Raniąc ... marzyć i oglądać świetności. 
Płonąć w ogniu pragnień Wojtkowi - Mirella 

Mieszkalne 

Letniskowe 

Handlowe 

Usługowe 

Produkcjne 

Gospodarcze 

BIURO PROJEKTOWO · USŁUGOWE 
inż. Wojciech GÓRZNY 

OS. GE . SIKORSKIEGO 9 
66-300 MIĘDZYRZECZ 

Tel. (0-95) 41-1963 

* Przygotowanie inwestycji Realizacja inwestycji 
Doradztwo techniczne 
Wyceny, kosztorysy 
Opinie techniczne 

* Projekty budowlane i technologiczne 
* Modernizacja i rozbudowa budynków i stniejących 
* Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

Z głębokim żalem zawiadamiamy, że 20 sierpnia 1996 r. 
zmarła opatrzona Sakramentami Świętymi 

nasza kochana ma1na, babcia, prababcia i ciocia. 
Ś+P 

Helena Garniewicz 
z domu Sperska 

lat 90 
Emerytowana ttauczyciela. Wieloletnia wychowawc;qni młodych 

pokoleti Po/ak6w na Wiletiszczyźnie, po wojnie nauczyciela Liceum 
Og6/nokształcącego w Międzyrzeczu. Uroczystości pogrzebowe 

odbyły się 23 sierpnia br. w Poznaniu. 

Msza św. za śp. Helenę zostanie odprawiona w Międzyrzeczu 
w kościele. pod 'la!ZUXlniem św. Jana Chrzciciela 

13.10.1996 r. o godz. 9.00. 

Polecając Ostrobramskiej 
Madonnie 

na wspólna modlitwę 
zapraszają afrka i~ 
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JeSienna promocJa 
* cukier 2,10 
* mąka 1,40 
* olej kujawski 3,69 
* margaryna Tina 2,29 
* tanie piwo np. Lech 1,35 

t . t . . 11 l ... e z anleJ ... 
1 Zapraszamy codziennie 

w godz. 8.00 - 18.00 
w soboty 8.00 - 17.00 

'" Specjalistyczne Gabinety Lekarskie 
Międzyrzecz ul. Konstytucji 3-go Maja l G 

"Nagietek'' 
Możliwość rejestracji codziennie tel. 23-92 godz. 8.00-18.00 

* lek. med. Piotr Jarmużek - specjalista ćhorób wewnętrznych , 
poniedziałki , czwartki , godz. 16.00-18.00 

* lek. med. Paweł Jarmużek -neurochirurg, 
środa godz. 16.30-18.30 

* lek. med. Wioletta Jarmużek -pediatra, 
środa godz. 16.00-18.00 

* lek. med. Krzysztof Chrobrowski -specjal ista ortopeda-traumatolog, 
gabinet ortopedyczny, USG stawów biodrowych dzieci, ortopedia dziecięca 
wtorek godz. 15.30-17.30, rejestracja te l. 23-92 i w aptece "Nagietek" 

* lek. med; Franciszek Weryszko -okulista 
czynny od październ ika br. 

* lek. med. Stanisław Dejnowicz · specjalista ortopeda -traumatolog, 
poniedziałki godz. 15.30-17.30 

Zamienię mieszkanie własnościowe 
w Poznaniu 50 m2 na domek 

jednorodzinny w Międzyrzeczu . 

ul. Waszkiewicza 56· Międzyrzecz tel. (095) 4117 49 Wiadomość : Międzyrzecz ul. 30 Stycznia 19c/3 

Clliill~~ ~!II3u ~~ 
~~~~~ 
~~ 

Mi~dzyaucz 'JO ... Go STyczNiA "i 7 

wtorki od iS.OO (NA pRZEciW pOGOTOWiA) 

wizyty domowe codziennie 
piątki od 16.00 po 15.00 

,· .. 

Dnia 20 sierpnia sprzed bloku przy 
ulicy Wojska Polskiego 30 zginął 
ciemnobrązowy, S-miesięczny 

jamnik - Koral. 

Na uczciwego znalazcę czeka cenna 
nagroda, a na Korala jego pani 

Iwona Magdziak 
Międzyrzecz 

ul. Wojska Polskiego 30A/2 

RADCOWIE PRAWNI 
,-------------------------~ # ~ 

Bogusław Przybysz 
ul. Spokojna 3B/6 
teł. (095) 41 28 62 

Andrzej Świder 
Kęszyca Leśna 31A/6 

teł. (095) 41 27 99 

Uprzejmie 
zapraszają do 
swych kancelarii 
usług prawnych 

czynnych codziennie 
w godz. 1.00 - 11.30 
BB-300 Międzyrzecz 
ul. Chrobrego 2 
tel./fax (085) 41 23 35 

U~ULI~TA 
lek. Danuta KAPIŃSKA 

przyjmuje: 
Miętlzyr~z, ul. 30 Styeznia 8 

środa 15.00 • 17.00 

*choroby oczu 
*dno oczu 

l 
l 

* soczewki kontaktowe : 
* płyny do pielęgnacji soczewek : 

~~-------------------------~ 
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PIŁKA NOŻNA 
Źle się dzieje w międzyrzeckiej pilce noż

nej. Z szumnie zapowiadanych sukcesów l dru· 
żyny wyszly po prostu nici. Co niektórzy kibice 
mieli do mnie pretensje, że w poprzednim nu
merze KM rozbudzilam apetyty na awans w 
szeregu II I ligi. Widocznie niedekladnie czytali, 
gdyż ja wspominalem, że to dzialacze maja 
wizję gry w wyższej klasie rozgrywek. Ja prze
strzega Iem, że przy takiej organizacji będz ie to 
ciężka sprawa. NAJLEPIEJ zareagowali na to 
samo sami zawodnicy, którzy postanowili za
kpić sobie z dzialaczy, trenera i kibiców prze
grywając mecz za meczem. Porażki nie bolą, 
ale sposób w jaki nasi przegrywani to już cal
kiem odrębna sprawa. Jeszcze mecz remiso
wy w Barlinku nie zapowiada! klęski za tydzień . 
Świadomie użylem określenia klęska , bo ina
czej nie można nazwać wyniku 1 :5 z bardzo 
okrojonego w stosunku do zeszlego roku dru
żyną Polonii Lipki Wielkie. Wydawalc się , że 
na boisku gra 15 zawodników rywali i p ięciu 

międzyrzeczan . Mecz ten unaoczni! też i po
twierdzi! w przekonaniu, że działaczy w Orte
Sparcie nie ma dużo . W trakcie meczu gdy 
wynik jeszcze by! niepewny przy lawce rezer
wowych stalo ki lku panów uważających się za 
dzialaczy. Gdy drużyna zaczęla przegrywać po
zostawalo ich coraz mniej i w końcu pozostal 
sam trener. Jest to chyba w Polsce prawidlo
wość, że sukces ma wielu ojców, a porażka ... Z 
wojowniczym ustawieniem jechano na kolejny 
mecz do Gorzowa. Drużyna Warty-Wamax 
ustawila naszych w odpowiednim miejscu w 
szyku. Porażka 3:0 byla też powodem poże
gnania z dotychczasowym trenerem p. Tade
uszem Lisowskim. Obecnie w meczach druży

nę prowadzi Roman Sobczak- Trener l druży
ny. Kolejny mecz drużyna Orla Sparty wygrala 
z Łucznikiem Strzelce Kraj. wynikiem 8:2. Na 
pewno należy cieszyć się z tego, ale zarazem 
trzeba stwierdzić , że by! to najniższy "wymiar 
kary'' dla mlodego zespolu ze Strzelec. Organi
zacyjnie mecze też przedstawiają wiele do ży
czenia. Nagleśnienie prawie zerowe. Zdarzylo 

się też , że nie bylo aparatury naglaśniającej. 
Śmieszne a zarazem denerwujące bylo nagio
śnienie w ostatnim meczu, gdzie po kilkunastu 
sekundach samoczynnie urządzenie wylącza

lo się . Po kilku następnych sekundach można 
bylo uslyszeć spikera na kilka sekund i stop. 
Dzialacze na pewno odparują , że to MOKSiR 
winny. Może i tak, ale calość organizacyjna spo
czywa na barkach Orla-Sparty. Na kolejnych 
meczach będzie coraz mniej kibiców i wcale nie 
należy się temu dziwić . Dobre wyniki są rlJa· 
gnesem przyciągającym widza, natomiast po
rażki odwrotnie. 
_ Nieliczna grupa kibiców ogląda zwycięskie 

mecze drugiej drużyny Orla-Sparty występu

jącej w rozgrywkach KI."A". Rezerwy wygraly 
jak dotychczas wszystkie mecze przewodząc 
w ligowej tabeli. 

J. Wiśniewski 

P.S. Ostatnio pożegnano jako dzialacza p. 
Zygmunta Piątkowskiego . Pan Zygmunt z 
Orlem związany by! zawsze. Pelnil różne funk
cje - prezesa - kierownika - czlonka zarządu i 
wszystkie inne. Ostatnio by! kierownikiem klu
bu, ale j uż nie to zdrowie. Na pewno jeszcze 
nie raz będzie slużyl swoją pomocą zarządo

wi klubu. Panie Zygmuncie życzę panu dobre
go zdrowia i do zobaczenia na meczach. Bo 
to, że będzie pan żyl meczami jest pewne. 
. J.W. 

mgr fugeniusz WIT AK 
Mickiewicza 52, M-cz 

- ewidencje podatkowe 
- zakładan ie nowych firm 
- usługi biurowo-prawne 
Z aprasz am codziennie 

w godz. 9.00-17.00 

Ośrodek Szkoleniowy "MARGO" 
66-300 Międzyrzecz 

ul. 30 Stycznia 47 

zaprasza na kursy organizowane w październiku: 
-spawania gazowego i elektrycznego 

(Ośrodek posiada ATEST Instytutu Spawalnictwa) 
· pedagogiczny dla instruktorów zajęć praktycznych 
· ki erowca wózków podnośnikowych 
-palaczy kotłów centralnego ogrzewania (z uprawnieniami "E") 
również opalanych olejem 

· obsługi pomp. sprężarek, stacji uzdatniania wody, 
oczyszczalni ści eków 

· obsługi dźwignic, wciągarek, suwnic 
· ob ług i komputerów IBM- podstawowy 
· obs ugi programów Windows '95 i magazynowo-finansowych 
- BHP dla kadry kierowniczej i pracowników 
-języka niemieckiego dla młodz i eży i dorosłych 

Zapisy w godz. 8.00- 16.00 tel.(fax) (41) 27-97 

Nowa sala w SP 2 
Uroczyście otwarto salę sportową w Szko

le Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu. Na uro
czystość zaproszono gości wśród których byli: 

przewodniczący Rady Miasta i Gminy -
Kazimierz Puchan 

Burmistrz M i G - Wladyslaw Kubiak 
Naczelnik Delegatury Kuratorium Oświaty 

- Janusz Kostrobala 
Projektant obiektu - Wojciech Górzny 
dyr. wykonanwcy robót -Roman Strzelczyk. 
Ponadto wielu radnych, pozostali czlonko-

wie wladz miasta, rodzice, grono pedagogicz
ne i przede wszystkim uczniowie. 

W wystąpieniu wszystkich osób można bylo 
uslyszeć zadowolenie i satysfakcję i dobrze 
wykonanej roboty o czym można bylo się prze
konać zwiedzając już po otwarciu wspomnia
ną salę . Kto pamięta salę przed remontem to 
obecnie jej nie pozna. Zanim doszlo do ofi
cjalnego przecięc ia wstęgi byly podziękowa
nia p. dyrektor szkoly Jolanty Slomińskiej dla 

wladz miasta i radnych za finansowanie re
montu, dla kuratorium też za finansowanie i 
dla firmy INSTALKO za szybkie i dokladne wy
konawstwo. Dzieci od siebie też podziękowa
ly przedstawicielom decydentom. Podobaly się 
występy artystyczne dzieci, a szczególnie w 
ich wykonaniu przebój światowy MAKARENA. 
P. Roman Strzelczyk podarowal szkole sprzęt 
sportowy na dobry. początek, oraz dużo siady
czy co mlodzież i dzieci przyjęly z wie l ką ra
dością i aplauzem. Dla doroslych uczestników 
też byly niespodzianki więc wszyscy po zwie
dzeniu nowej sali sportowej byli zadowoleni. 
Jak jest nowa sala to i musialy s ię odbyć inau
guracyjne zawody. W meczach siatkówki zmie
rzyly się drużyny wykonawcy IN STALKO i gro
no nauczycielskie SP 2. Jako trzecia drużyna 
wystąpi ! U MiG. Zabawy bylo dużo. Teraz ko
lej na sportowy wyczyny dzieci i mlodz ieży . 

Jan Wiśniewski 

Ze stadionów lekkoatletycznych 
O Dnia 14.09.br. w Stargardzie Szczeciń

skim nagrany zostal fina! 11 ligi drużynowych 
Mistrzostw Polski , w którym startowala mlo
dzież z Międzyrz ecza reprezentująca barwy 
Lubuskiego Klubu Sportowego "Lubusz" z sie
dzibą w Slubicach. 

Mistrzyni Polski juniorek Karolina Kaczma
rek zwyciężyla w rzucie oszczepem z wyni
kiem 43,92 m a startująca na 1OOm Beata Ko
zanecka uzyskala wynik 12.57s - co jest zna
komitym rezultatem w kaiegorii miedziczek w 
Polsce. 

Łukasz lwiński zająl drugie miejsce w trój
skoku z wynikiem 13.90 m. 

O Dnia 18.09.br. drużyna lekkoatletyczna 
L.O. startowala w indywidualnych mistrzo
stwach województwa l klas szkól ponadpod
stawowych, gdzie uzyskano ki lka wartościo
wych rezultatów: 

- Beata Kozanecka wygrala na 100 m z 
wynikiem 13.09 s. i zajęla III m w skoku w dal 
- 4.28 m. 

- Maigorzała Hudziak - zwyciężyla w rzu-
cie oszczepem z wynikiem 35.1 O m i wygrala 
skok w dal - 4.87 m. 

- Karolina Usel zajęla 11m na 100m- 14.1 O 
s. i IV m w skoku w dal4.10 m 

- Beata Hadryś - zajęla 11 m w skoku w dal 
-4.35 m. 

Dzi ewczęta zwyciężyly w sztafecie 4x100 
m z wynikiem 52.26 s. 

Warto dodać, że Beata Kozanecka i Mai
gorzała Hudziak startować będą w dn. 28.09 
na Mistrzostwach Polski Miodzików (do lat 15), 
w Krakowie z dużymi szansami na medale. 

W kategori i chlopców uczniowie L.O. osią
gnęli następujące rezultaty: 

- Kusak Mateusz - w biegu na 300 m zająl 
11m z czasem 42.12 s i IV m na 100m z cza
sem 12.90 s. 

- Wojciech Solarawicz - III m na 300m -
44.20 s i V m na 100m z czasem 13.00 s. 

-Krzysztof Stolarski -V m na 100m - 13.18 
s i IV m w rzucie oszczepem 27.24 m. 

Startujący poza konkursem Daniel Szaw
lawski z SP2 zająlll m w rzucie oszczepem 
35.80 m i III m na 100m z czasem 12.85 s. 

-Tomasz Wandel z L.O. zająll m w biegu 
na 100m -12.25s i l m w skoku w· dal -5.87 m. 

G. Kaczmarek 

"Biegaj razem 
z nami" 

Rozegrany w Choszcznie bieg uliczny na 
dystansie 1 O km pod nazwą "Choszczańska 
Dziesiątka ukończylo 50 biegaczy pelnospraw
nych i 1 O niepalnosprawnych na wózkach in
walidzkich. 

Wyniki tych zawodów są zaliczone do punk
tacji biegowej "Grand Prix" woj. gorzowskiego. 

W poszczególnych klasyfikacjach czolowe 
miejsca zajęli biegacze z K.M.B. M-cz. 

Kobiety : 
kat. 16-351at 3m - M. Turczyn 
kat. " 4m - E. l agoda 
Mężczyźni: 
kat. 16-29 lat 
kat. " lat 
kat. 30-39 lat 
kat. 40-49 lat 
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SIATKÓWKA z-ca prezesa- Roman Turowski 
z-ca prezesa - Andrzej Kaczmarek 
sekretarz - Ryszard Kubiak 

Młody siatkarz m iędzyrzeck i został mi
strzem Europy juniorów. Dawid Murek, który 
był dotychczas zawodnikiem ORŁA Między
rzecz reprezentował nasz kraj na Mistrzo
stwach odbywających s ię w Izraelu. Prasa 
wojewódzka nawet nie wspomniała o tym du
żym sukcesie. Trochę informacji docierało z 
prasy centralnej . Wśród pokonanych drużyn 
znalazły się m. in. Włosi -vicemistrzowie, Ro
sja - 11 drużyna i inne znakomite zespoły. Jak 
wspominał nasz bohater już dojście do finału 

DAWID MUREK PODCZAS SPOTKANIA Z BURMISTRZAMI 

WŁ. KUBlAKIEM l A. KOZIŃSKIM 

wprowadziło w drużyn ie euforię . To co działo 
się po zakończeniu zwyCięskiego finału trud
no opisać . Dawid ze swojej gry był zadowolo
ny, chociaż uważa , że mogło być lepiej. Były 
mecze, które rozpoczynał w pierwszej szóst
ce i takie, w których był zawodnikiem ,wycho
dzącym " . Trener reprezentacji Polski juniorów 
p. Mazurwystawiając cenzurki poszczególnym 
zawodnikom o Dawidzie powiedział - ,Bardzo 
dobry odbiór i atak, wielkie możliwości " . Więk
szość kibiców już wie, że od nowego sezonu 
,nasz Dawid" reprezentować będzie zespół 
AZS YAVAL Częstochowa. Wszyscy jego kibi
ce z zainteresowaniem śledzić będą dalsze 
losy naszego krajana . Dzisiaj wypada tylko 
podz iękować za dotychczasowe rozsławien ie 
klubu i miasta daleko poza granicami kraju . 
Wielkość osiągnięcia zauważono też w Urzę
dzie Miasta i Gminy, gdzie odbyło się spotka-

~ 
kat. , lat 6m - B. Kalisz 
kat. 60 i więcej lat 2m - J. Matysiak 

Już po raz siódmy odbył się w Gorzowie 
uliczny ,Bieg Solidarności " na dystansie 1 O km. 
Na starcie stanęło 40 mężczyzn i 6 kobiet. Dru
gie miejsce wśród kobiet zajęła M. Turczyn, a 
także drugi był K. Kochan. W kategoriach wie
kowych biegacze z .Klubu Miłośników Biega
nia" zaję li następujące miejsca: 

Kobiety: 
kat. 16-29 lat 1m - M. Turczyn 
kat. 30 i więcej lat 2m - E. Łagoda 
Mężczyźni : 
kat. 16-291at 1m- K. Kochan 
kat. , Sm - M. Łęcki 
kat. 40-491at 1m- T. Malinowski 
kat. , Sm - B. Kalisz 
kat. , 6m- R. Cwener 
kat. 60 i więcej lat 1m- J. Matysiak 

14.09 .br w Winschoten (Holandia) odbył się 
Puchar Świata na 100 km. Imprezą towarzy
szącą był bieg sztafetowy 10 x 10 km. Po raz 
drugi wzięła w nim udział sztafeta z K. M. B, 
która dotarła do Holandii w niepełnym skła
dzie, gdyż część sztafety po awarii jednego z 
sarnochodów pozostała w kraju. 

Skład sztafety tworzyli : E. Łagoda, J. Ma
tysiak, R. Cwener. M. Łęcki uzupełniona dwo
ma biegaczami z Niemiec. Czas 8.01.00 dał 
miejsce w S-dziesiątce . 

K. Kochan 

nie władz miasta z mistrzem Europy Dawidem 
Murkiem i zaproszonymi gośćmi. Burmistrz p. 
W. Kubiak obdarował Dawida drobnymi pa
miątkam i z miasta. Z kolei Dawid dziękując za 
wszystko podarował dla swojej szkoły ZSB na 
ręce p. dyrektor koszulkę reprezentacyjną , 
która zawiśn ie w gablocie szkoły . Już dnia 
następnego Dawid wyjeżdżał do Częstocho
wy. Za pośredn ictwem Kuriera Dawid dzięku
je swoim sympatykom i kibicom za doping i 
wiarę w jego umiejętności. Nigdy na razie nie 
widz iał lepszej publiczności . Na zakończen ie 
muszę podać, że Dawida zobaczymy jeszcze 
na parkiecie w M iędzyrzeczu . Przewidywane 
jest w połowie listopada rozegranie meczu po
między starym klubem Dawida ORZEŁ Mię
dzyrzecz, a nowym· AZS YAVAL Częstocho
wa. Na zakończen i e będę wyrazicielem kibi 
ców i sympatyków siatkówki a szczególnie 
Dawida Murka i złożę mu życzenia osiągnię
cia szczytów sportowych, powodzenia w nau
ce i w życ i u osobistym. 

TAK TRZYMAJ DAWID 
J.W. 

Nowe władze MKS 
ORZEŁ Międzyrzecz 

Dnia 19.09.96 odbyło się zebranie sprawo
zdawczo-wyborczemiędzyrzeckiegoklubu siat
karskiego ORZEŁ Międzyrzecz. Z zaproszonych 
wielu gości obecny był senator R.P. Zdz i sław 
Jarmużek, kilku przedstawicieli międzyrzeckie
go biznesu, członkowie i sympatycy klubu. Jak 
zawsze w takich przypadkach odbyło s ię po
wołanie rozlicznych komisji i przedstawienie 
sprawozdania ustępującego zarządu . Dokonał 
tego dotychczasowy prezes p. Roman Turow
ski. Komisja Rewizyjna przedstawiła swoje spra
wozdanie i wnioskowała o udzielenie absoluto
rium dla ustępującego zarządu . 

Członkowie klubu udzielili absolutorium 
ustępującemu zarządowi. 

Przystąpiono do wyboru nowych władz , 
które po głosowaniu wyglądają następująco : 

prezes - Jerzy Slomiński 

członkow ie - Ryszard Mańkowski , Bogdan 
Mikołajczyk , Henryk Dobrowolski, Jerzy Dżu
maga, Jan Barański - kierownik drużyny . 

Powołano też komisję rewizyjna w składzie : 
przewodniczący - Piotr Górzny 
członkow i e : Mieczysław Kuźmicz , Włady-

sław Dubaniowski. 
Nowo wybranym władzom w imieniu czytel

ników KM i swoim własnym życzę wielu sukce
sów ku naszemu wspólnemu zadowoleniu. 

Pierwszy mecz sezonu 1996/97 rozegrany 
zostanie w Międzyrzeczu 12 października z 
drużyną STALl GRUDZIĄDZ. 

Jan Wiśniewski 

tylko tutaj brzmią prawdziwie. Nigdzie bowiem 
nie ma takiej sytuacji, w której jednakowo potra
fią się cieszyć i ci pierwsi i ostatni. T ojest, zdaje 
się , jedyne miejsce, gdzie do końca jest realizo
wana coubertinowska zasada olimpijska, przed
k/adająca sam udział nad wynik. 

Sport jest i powinien być radością ! Sport 
jest i powinien być prostym sposobem uzyski
wania satysfakcji z rywalizacji ! Sport winien 
nieść z sobą również chęć imponowania. 

To dlatego właśnie lgną do niego często 
dzieci i ludzie młodz i , którzy później z reguły 
wraz z dorastaniem zatraqają zdolność prze
żywania tych prostych glębokich .przeżyć. Po 
to, aby s ię przekonać, że one jeszcze istn ieją , 
należało się udać na olimpiadę specjalną . Tyl
ko tam jeszcze ludzie są zdolni tak ci eszyć się 
z uczestnictwa w zawodach i być w tej radości 
tak autentyczni. 

Te wszystkie spostrzeżenia w pełni podzie
li li obecni na olimpiadzie: finalistka Igrzysk 
Olimpijskich w Atlancie w kajakarstwie Aneta 
Pastuszka i czterokrotny uczestnik igrzysk; 
wicemistrz olimpijski z Moskwy w zapasach 
Władysław Stecyk. Tak więc i ci wielcy spo
rtowcy również dostrzegają , że ten ich świat 
zawodowego sportu coś zatraci ł ze swej isto
ty. Dlatego również przybyli na te zawody. 

Aneta Pastuszka dala s ię poznać jako 
skromna i sympatyczna młoda sportsmenka. 

VI-Gorzowska Olimpiada-Specjalna 

PRAWDZIWY SPQRT W_ 
Rozgrywanie Gorzowskich Olimpiad Spe

cjalnych w Międzyrzeczu stało s ię już pewną 
tradycją i wszystko wskazuje na to, że w na
stępnych latach uda się ją podtrzymać . 

Już po raz trzeci z rzędu na stadionie mię
dzyrzeckim zmagali się sportowcy sprawni in
aczej. Trzeba przyznać , że z roku na rok im
preza się rozrasta. 

W tej rozegranej 5-6 września 1996 r. wzięło 
udz iał 152 sportowców, reprezentujących 19 
Domów Pornocy Społecznej z 9 województw: 
warszawskiego, wrocławskiego, gdańskiego , 
ostrołęckiego , płockiego , kaliskiego, pilskiego, 
zielonogórskiego i gorzowskiego! 

Jak przystało na tak wielką imprezę miała ona 
bogatą, . iście olimpijską oprawę. Był więc hymn, 
zapalenie znicza, wciągnięcie flagi olimpiad i sło
wa ślubowania : 'pragnę zwyciężyć, lecz jeśli nie 
zwyciężę będę dzielny w swoim wysiłku", które 

Była po raz pierwszy na tego typu zawodach, 
ale bardzo chętnie przyjedzie do nas po raz 
wtóry, chociażby po to, aby dać wyraz temu, 
że ludzie sprawni inaczej są tacy sami jak my. 
Zaobserw0wala, że na zachodzie olimpiady 
specjalne cieszą się dużo większym zaintere
sowaniem n iż w Polsce. · 

Swój start olimpijski uważa za bardzo uda
ny. Sądzi , że medal na razie nie był w jej zasię
gu, a 1 e mocno wierzy w swoją medalową , olim
pijską szansę za cztery lą.ta w Sydney. Igrzy
ska olimpijskie zawiodły jej oczekiwania od stro
ny organizacyjnej, drażniło ją również inne trak
towanie sportowców amerykańskich (byli uprzy
wile-jowani w mediach, nie mieszkali w wiosce
olimpijskiej) . Po przyjeździe z igrzysk duże wra
żen ie zrobi ło na niej spotkanie z prezydentem, 
choć jak stwierdziła stal się on trochę 'pucowa
ty" i zatracił dawną , sportową sylwetkę . 
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O W dniach 19-271ipca w szwedzkim Mal
moe odbyły się lekkoatletyczne Mistrzostwa 
Europy Weteranów. Spory sukces odniósł Yf 
tej imprezie Jerzy Krawczyk z Rzepina startu. 
jący w kategori i wiekowej 75 lat. Zdobył zloty 
medal w rzucie młotem rezultatem 39,52 m. 
. Bo.gadan Czyż z Klubu ~i.łośników Biega. 

ma Międzyrzecz zaJąl IX mieJsce w biegu na 
. 400 m ppł. z wynikiem 63,49s. 

O 1 września w Breznie odbyły się Lekko
atletyczne Mistrzostwa Słowacji Weteranów. 
W biegu na 400 m z wynikiem 59,3s zloty 
medal zdobył Bogdan Czyż w kat. 45-49 lat. 

K. Kochan 

Zarówno Aneta Pastuszka, jak i Władysław 
Stecyk po zapoznaniu się z kilkoma osiatrini 
numerami Kuriera Międzyrzeckiego wyrazili o 
nim bardzo pochlebne opinie i niewykluczone, 
że wprzyszłości staną się jego czytelnikami. 

Sama olimpiada oprócz wszechobecnej ra
dości kojarzy mi się z biegającym po stadiolie z 
wypiekami na twarzy dyr. DPS w Rokitnie Bog
danem Maciną - głównym organizatorem i naj
poważniejszym sprawcą sukcesu międzyrzeckiej 
imprezy. T o jego zaangażowanie, pasja i umie
jętności organizatorskie sprawiły, że ta ołinllia· 
da rozrosła się do takich rozmiarów i pomimo 
występowania coraz większych trudności zwią
zanych z jej ogromem święci tryumfy. 

VI Gorzowską Olimpiadę Specjalną za
szczycił po raz pierwszy osobiście Wojewoda 
Gorzowski Zbigniew Fa 1 iński i przewodniczą
cy Sejmiku Samorządowego Województwa 
Gorzowskiego Jan Kochanowski. Otworzył ją 
burmistrz Międzyrzecza Władysław Kubiak. 

Wśród innych osób p iastujących ważne 
funkcje, byli również dyc.. ZOZ w Międzyrze
czu Leszek Kołodziejczak, dyr. DPS w Mię· 
dzyrzeczu Jerzy Krysiak i dyr. SP-5 w Między
rzeczu Maria Lechert. 

Jak zwykle nie zawiódł w takiej sytuacji 
poseł Unii Wolnośc i Jerzy Wierchowicz - obe
cny na wszystkich olimpiadach w naszym mie
ście . M iędzyrzecki senator Zdzisław Jarmużek 
nie mógł przybyć z powodów rodzinnych- przy
sial list. 

Olimpiada, jak każde zawody sportowe 
miała swoich Zwycięzców i pokonanych.To 
jednak nie było w niej najważniejsze. Na niej 
zwyciężył sport! 

Andrzej Świda' 

PS. Międzyrzecka olimpiada była ogromnym 
sukcesem. Uczestniczyło w niej 162 sportow
ców z 9 województw, Natomiast w dniu 7 wrze
śnia poznański T eleskop uznał, że wydarzeniem 
jeś l i chodzi o olimpiady specjalne była ta roze
grana również 5-6.09 w Bojanowie w woj, le
szczyńskim , bowiem startowało w niej blisko 80 
sportowców z 3 województw. Przypadek ten nie 
jest odosobniony i dedykuję go Zwolennikom 
przyłączenia w przyszłości Międzyrzecza do wq. 
poznańskiego ( a zwłaszcza red. E. ZiarkDW
skiemu), bowiem stanowi on potwierdzenie 
poznańskiej solidności i obiektywności, a na 
dodatek pozwala nam uzmysłowić sobie, jak 
będziemy traktowani, gdy znajdziemy się W 
'Wielkim Ks ięstwie Poznańskim" . A. Ś. 



• osesJa 

Maria Kasowska-Stafiniak - Kursko 20 

Anna Merdas - Jagielnik 25/13 M-cz 

Leszek Olszak - Gorzyca 

- konkurs 

Eugeniusz Kędzierski - Os. Kasztelańskie 128/4 
M-cz 

Krystyna Gradowska- ul. Lipowa 6A/2 M-cz 

p. Lizoń - Obrzyce 



PRZEDSIĘBIORSTWO USŁUG 1ECHNICZNYCH 

~1f Q 

66-300 Międzyrzec:t Wielkopolski 
ul. Reymoita 5 , 

tel. (0-9541l 27-29, 
tel./fax (0-9541) 18 83 wew. 27 

Klimatechnik 

A fORYZOWANA DYSTRYBUCJA ORAZ lONTAŻ 
CH: 

• ..... .., . ..-...'"'"'."".." , "F AK OT" 

DYSTRYBUCJA OLEJU OPALOWEGO. 

OPEL-e 
Szyjkowski-Auto 

AUTORYZOWANY D~ALER 

Bogdaniec k/Gorzowa, ul. Mickiewicza 88 

~ Salon sprzedaży nowych samochodów 
Corsa e Astra e Vectra e Omega e Tigra • Frontera e Combo 

~Serwis 
~ Autokomis 
~ Części zamienne i akcesoria 
~ Telefony komórkowe 

ZAPRASZAMY 
codziennie 

8 .00- 17.00 
\N soboty 

8.00 - 14.00 

Drzwi. 

kAMIENIA~J'W~ 
Firma Judek 

66-300 M iędzyrzecz 

ul. Rzemieślnicza 2 
tel. (0-95) 41 -18-92 

Wykonujem·y 
-nagrobki 
-grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
-kominki 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

B
-,.--.--

\ i 
l 

l l 

l ' 
l f 

oferujemy 
OGRZEWACZE NA GAZ PROPAN • BUTAN 

HUR-r- DETAL 

AGNI - katalityczne i promiennikowe 
ENO - katalityczne 
LAMINOX - katalityczne 
osprzęt i urządzenia gazowe 

Zapewniamy serwis gwarancyjny i pogwarancyjny. 
Firma jest wyłącznym przedstawicielem 

wyżej wymienionych urządzeń. c~===~ 

ul. Waszkiewicza 56 

66-300 Międzyrzecz 
tel./fax (09541) 24-91 

tel. kom. (090) 645-766 
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